
اکثریت قاطع مجلس مخالف حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی هستند

عضو کمیسیون تلفیق اظهار داشت: متاسفانه درباره حذف یا عدم حذف 
ارز 4200 تومانی بحث های کارشناســی در صحن مجلس انجام نشــد 
در حالی که یکی مهم ترین از مســائل بودجــه 1401 همین موضوع ارز 
ترجیحی بوده  اســت. قرار بر این بود که بحث های کارشناسی قوی هم از 
طرف نمایندگان مخالف حذف و موافق حــذف ارز ترجیجی انجام و بعد 
از آن در صحن رای گیری شــود اما متاســفانه این روند طی نشد و مانند 

مسائل بی اهمیت از ارز 4200 تومانی عبور شد.
غلامحسین رضوانی، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
با تاکید بر اینکه مخالــف حذف ارز 4200 تومانی بوده و هســتم و پیش 
از این هم کمیســیون تلفیق تصویب کرده بود کــه ارز 4200 تومان در 
ســال آینده هم تا 9 میلیارد دلار اســتمرار داشته باشــد، اظهار داشت: 
انتظار می رفــت نمایندگان مخالــف و موافق درباره حــذف ارز 4200 
تومانی مباحث کارشناســی مطرح کنند و این موضــوع در صحن مورد 
بحث قرار بگیرد اما متاســفانه بدون اینکه بر روی تبعات حذف ارز 4200 
تومان کار کارشناسی انجام شود نســبت به حذف آن تصمیم گرفته شد و 
درباره مســاله ای با این اهمیت در مدت زمان بسیار کمی و بدون شنیدن 
نقطه نظــرات و تحلیل های نماینــدگان مخالف حــذف ارز ترجیحی، 
تصمیم گیری شــد.حتی دولت هم مدعی نبود که حذف ارز ترجیحی بر 
قیمت کالاهای اساسی بی تاثیر اســت. تا جایی که می دانم در دولت هم 

درباره حذف ارز 4200 تومانی نظر واحدی وجود ندارد.
نماینده مردم تهران افزود: متاسفانه درباره حذف یا عدم حذف ارز 4200 
تومانی بحث های کارشناســی در صحن مجلس انجام نشــد در حالی که 
یکی مهم ترین از مســائل بودجه 1401 همین موضوع ارز ترجیحی بوده  
است. قرار بر این بود که بحث های کارشناسی قوی هم از طرف نمایندگان 
مخالف حــذف و موافق حــذف ارز ترجیجی انجام و بعــد از آن در صحن 
رای گیری شود اما متاسفانه این روند طی نشــد و مانند مسائل بی اهمیت 
از ارز 4200 تومانی عبور شد.عضو کمیسیون تلفیق با بیان اینکه تصمیم 
امــروز دربــاره ارز 4200 تومانی ســنجیده نبود، گفت: البتــه نظر همه 
نمایندگان محترم اســت اما این تصمیم به گونه ای مطرح شــد که شاید 

عده ای از نمایندگان توجه ای به تبعات حذف ارز 4200 تومانی نداشتند.
رضوانی تاکید کرد: به طور قطع مجلس این اتفاق امروز را جبران می کند 
و زیر بار حذف ارز 4200 تومانی نخواهد رفت. پیش بینی من این است که 

اکثریت قاطع مجلس مخالف حذف ارز 4200 تومانی هستند.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس گفت: در مجلس 
حذف ارز 4200 تومانی تصویب شــد در حالی که برخی از کســانی که 
امروز دنبال حذف ارز 4200 تومانی بودند قبلا به دنبال رد کلیات بودجه 
بودند. البته حذف ارز 4200 تومانی و رد کلیــات بودجه می تواند در یک 
راستا باشد و با هم متناقض نباشد در هر حال ما نمایندگان مخالف حذف 
ارز 4200 تومانی در تلاش هســتیم از راه های قانونی که مانع از این اتفاق 
شویم. تا زمانی که شورای نگهبان با حذف ارز 4200 موافقت نکند تبدیل 
به قانون نخواهد شد و تا زمانی که راه های قانونی برای نمایندگان مخالف 

حذف ارز 4200 تومانی وجود داشته باشد آن را دنبال می کنیم.
رضوانی درباره تاثیر گــذاری حذف ارز 4200 تومانی بــر تورم کالاهای 
اساسی اظهار داشــت: مدافعان سرســخت حذف ارز 4200 تومانی هم 
معتقدند که این اقدام ســهم عمده ای در افزایش نرخ تورم خواهد داشت. 
اما حذف ارز 4200 تومانی بر دو پیش فرض غلط اســتوار است اول اینکه 
اجتناب ناپذیر اســت و دوم اینکه ارز 4200 تومانی باعث رانت و فســاد 
می شود. البته من منکر فساد ارز ترجیحی نیســتم اما راه مبارزه با رانت و 
فساد ارز ترجیحی وجود دارد و باید جلوی فساد آن را بگیرند نه اینکه ارز 

4200 تومانی را حذف کنند.

ارز ارز ترجیحی باعث فساد شده بود

 با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، رانت ها حذف خواهد شد
خریدار   یک کارشــناس اقتصادی گفت: 
در طول ســال های گذشــته پرداخت ارز 
ترجیحی موجب فســاد شده بود و کالاهای 
وارداتی با ارز ترجیحی بــا قیمت ارز آزاد به 
دست مردم می رسید که با حذف ارز 4200 
تومانی دیگر شــاهد این رانت ها نخواهیم 

بود.
 ارز 4200 تومانــی در فروردیــن 1۳9۷ و 
شــبانه متولد شــد، این ارز در ابتدا بدون 
هیچ محدودیتی برای تمام کالاها پرداخت 
می شــد و با وجود اینکه نرخ ارز دستوری و 
کنترلی بود، امــا تقاضــای ارز در آن زمان 

مدیریت نشد.
تخصیص ارز ترجیحی آنچنان غیرمنطقی 
و رانت زا بود به طوری کــه برخی با دلالی و 
ســوداگری ارز 4200 بــرای واردات کالا 
دریافت می کردند، امــا آن را صرف مصارف 
دیگــری می کردند یــا حتی در بــازار آزاد 
می فروختند؛ البته در فصل تابســتان سال 
1۳9۷ دولــت تصمیم گرفــت گروه های 
کالایی کــه ارز ترجیحی دریافت می کردند 
را به 2۵ قلم کالا محدود کند تا از این طریق 
جلوی فســاد و رانت را بگیرد، اما این اقدام 

نیز موثر واقع نشد.
سیاســت ارز ترجیحــی 4200 تومانی در 
حالی که از ســال 9۷ آغاز شد که همچنان 
ادامه دارد، این در حالی اســت که امســال 
فقط بــه ۵ کالای اساســی اختصاص یافت 
در 4 سال حدود ۷0 میلیارد دلار ارز 4200 
تومانی داده شد؛ اما ســرانجام روز گذشته 

)1۵ اســفندماه( مجلس شــورای اسلامی 
در ادامه بررســی لایحه بودجه سال آینده 
با حذف ارز ترجحــی موافقت کرد، هر چند 
مقرر شــد برای جبران زیــان رفاه مصرف 
کننده برای کالاهای اساســی از طریق کالا 
برگ الکترونیکی یا از طرق جایگزین اقدام 

شود.
»حســین درودیان« کارشــناس مسائل 
اقتصادی در گفت وگو بــا ایرنا در خصوص 
مصوبــه مجلس برای حــذف ارز ترجیحی 

گفت: حــذف ارز 4200 تومانــی از حیث 
تخصیص بهتر منابع مفید است.

وی افــزود: در طول ســال های گذشــته 
پرداخت ارز ترجیحی موجب فساد شده بود 
و افراد کالا را بــا ارز ترجیحی وارد و با قیمت 
ســایه که براســاس بهای بازار آزاد تعیین 
می شــود، عرضه می کردند که با حذف ارز 
4200 تومانی دیگر شاهد رانت هایی از این 

دست نخواهیم بود.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: در کل 

می توان گفت کــه در منابع ارز صرفه جویی 
می شود و تخصیص منابع بهینه خواهد شد 
که این موضوع از جمله مزایا و کارایی حذف 

ارز 4200 تومانی است.
درودیان گفــت: باید توجه داشــت که در 
حذف ارز 4200 از لحــاظ عدالت و مراقبت 
از دهک های پایین جامعه باید بیشتر مورد 
توجه قرار گیرد و دولت و مجلس فشار ناشی 
از افزایش بهای کالای اساســی را پوشــش 
دهنــد.وی تاکید کرد: سیاســت حذف ارز 

ترجیحی که دولــت در ماه های نخســت 
فعالیت خود مجــوز آن را از مجلس دریافت 
کرده اســت به لحاظ کارایــی و تخصیص 

منابع سیاست خوبی است.
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در 
جلســه علنی نوبت صبح روز گذشــته 1۵ 
اســفندماه در بررســی لایحه بودجه سال 
آینده، حــذف ارز 4200 تومانی را تصویب 
کردند و مقرر شــد تــا برای جبــران زیان 
رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساســی 
از طریق کالا برگ الکترونیکــی یا از طرق 

جایگزین اقدام شود.
براســاس جزء یک بند الحاقی یک تبصره 
یک بودجه ســال آینده کــه مجلس دیروز 
تصویب کرد به دولت اجازه داده می  شــود 
در سال 1401 تا معادل سقف ردیف )1۸( 
جدول مصارف تبصــره )14( ایــن قانون 
را از طریــق تأمین منابع مابــه التفاوت ارز 
ترجیحی برای واردات کالاهای اساســی، 
دارو، تجهیزات مصرفی پزشکی اختصاص 
دهد، چنانچه دولت قصــد دارد کالایی را از 
ســبد ارز ترجیحی حذف نمایــد، باید قبلا 
ترتیبات قانونی جبران زیــان رفاه مصرف 
کننده بــرای کالاهای اساســی را از طریق 
کالا برگ الکترونیکی و در امور پزشــکی از 
طریق بیمه ها و یا از طرق جایگزین مطمئن 
به انجام رســانده باشــد، به طوری که افراد 
بتوانند این کالاها و خدمات را به نرخ پایان 
شهریور 1400 و در ســقف سهمیه تعیین 

شده تهیه کنند.

رییس  جمهور در مراسم سی وپنجمین جشنواره بین المللی خوارزمی:
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سکونت ۱۰ میلیون ایرانی 
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استفاده از یک فرصت اضطـراری
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خانه  هنر   میرا

رییس کانون انجمن های صنایع غذایی ایران، گفت: تا 
اردیبهشت سال آینده باید حدود ۳.۵ میلیون تن گندم 
وارد کشــور شــود تا آنجا که من اطلاع دارم ال سی ها 

برای خرید آن باز شده است.
محمدرضا مرتضوی، با بیان اینکه روســیه و اوکراین 
جــزو تامین کننــدگان اصلی گنــدم در دنیــا تلقی 
می شــوند، گفت: بخش قابل توجهی از گندم ایران از 
روسیه و بخشــی از ذرت و دانه های روغنی از اوکراین 

تهیه و تامین می شود.
وی آلمان، استرالیا، کانادا، آرژانتین و کشورهای حوزه 
بالتیک را به عنوان دیگر کشورهای تامین کننده گندم 
کشــور معرفی کرد و افزود: تا اردیبهشــت سال آینده 
باید حدود ۳.۵ میلیون تن گندم وارد کشــور شــود تا 

آنجا که من اطلاع دارم ال سی ها برای خرید 
آن باز شده است.

مرتضوی در پاسخ به این پرسش که فائو 
اعلام کرده اســت که قیمت موادغذایی 
24 درصد افزایش نرخ داشــته است، آیا 
این افزایش نرخ مشکلی در بحث تامین 
برای ما ایجاد خواهد کرد؟ گفت: همواره 

در این مقطع زمانی شاهد افزایش نرخ مواد غذایی 
در جهان هســتیم کــه وقوع جنگ بین روســیه 
و اوکراین این مســئله را تشــدید کرده اســت و 
درصدی از افزایش نرخ مواد غذایی از جمله ذرت، 
دانه های روغنی، گندم نیز ناشــی از شــوک های 

جنگی است.

این فعــال اقتصــادی ادامــه داد: در 6 ماه 
گذشــته افزایش نرخ گندم بی ســابقه بوده 
و رکود افزایش قیمت در ۵ ســال گذشــته 
شکسته شــده اســت. امکان اینکه گندم را 
10 یا 20 دلار گران تر خریداری کنیم وجود 
دارد امــا در بحث تامین مشــکلی نخواهیم 

داشت.
وی با بیان اینکه افزایش نرخ مواد غذایی تا اردیبهشت 
ســال آینده ادامه خواهد داشت، افزود: جنگ روسیه و 
اوکراین عطش خرید در جهان برای ذخیره سازی مواد 
غذایی را بالا برده است، هرگاه کشورهای چین و مصر 
وارد بازار غله باهدف ذخیره سازی می شوند قیمت های 
جهانی در فشــار خواهد بود. باید امیدوار بود با شروع 

فصل برداشت قیمت ها در بازار جهانی فروکش کند.
مرتضوی تصریــح کرد: مــا باید امیدوار باشــیم که 
بارندگی در فروردین ســال آینده قابل توجه باشــد 
که میزان برداشت کشــت دیم بالاتر شــود و چشم 
ما به خرید خارجی کمتر شــود. اما بایــد این نکته را 
متذکر شــد که حتی اگر دیم ما پربازده باشــد باز هم 
باید حداقل 1۵ تا 16 میلیون تن کالای اساســی وارد 

کشور کنیم.
به گفته رییس کانون انجمن های صنایع غذایی ایران، 
دولت گندم را با نرخ سابق توزیع می کند و نرخ جهانی 
گندم در بازار داخلی تاثیری نخواهد گذاشــت چراکه 
دولت برای گنــدم و آرد یارانه قابــل توجهی پرداخت 

می کند.

 صنایع غذایی

باز شدن ال سی برای واردات ۳.۵ میلیون تن گندم تا اردیبهشت



خریدار   رییس جمهور گفت: مشــکلات 
و تنش هایی که امروز بشــریت با آن درگیر 
شده است به دلیل علم بدون اخلاق است لذا 
ضرورت دارد علم و اخــلاق در کنار یکدیگر 
مورد توجه قرار گیرد. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در مراسم ســی وپنجمین جشنواره 
بین المللــی خوارزمی این جشــنواره را از 
نمادهای پویایی علمی کشــور دانســت و 
گفت: جشــنواره خوارزمی محل کشــف 
اســتعدادها و جایگاه ارائــه طرح های برتر 
بــه جامعــه اســت و می تواند امیــد برای 
اندیشــمندان و به ویــژه جوانان باشــد.

رییس  جمهور توجه بــه تلاش های علمی 
و امر پژوهش را جزء ویژگی های شــاخص 
جمهوری اســلامی دانســت و گفت: رهبر 
معظم انقلاب خود همیشه مشوق نوآوران 
و پژوهشگران کشور هستند و در اثر تسری 
چنین نگاهی اســت که امروز دانشمندان 
جوان کشورمان در عرصه های مختلف فعال 
و نقش آفرین هستند و کارنامه ای درخشان 

در تولید علم دارند.

آثار توسعه علمی باید در رفع نیازهای 
کشور مشاهده شود

رئیسی با اشــاره به ضرورت ملموس بودن 
آثار تلاش های دانشمندان در زندگی مردم، 
خاطرنشــان کرد: توســعه علمی در کشور 
حرکت مستمری است که آثار آن حتما باید 

در رفع نیازهای کشور مشاهده شود.
وی با تبیین مفهوم »علم نافع«، پاســخ به 
ســوالات و نیازهای جامعه را رسالت اصلی 
مراکز علمی دانســت و گفــت: پژوهش ها 
و تحقیقات علمی برای درج در نشــریات و 
کسب امتیاز پژوهشــی نیست و همه تلاش 

های علمی باید جنبه کاربردی داشته باشد 
و بتواند گرهی از مشکلات کشور باز کند.

دولت از حوزه های بین رشته ای 
پشتیبانی می کند

ضرورت توسعه دانش میان رشته ای موضوع 
بعدی مــورد توجه رئیس جمهــور در این 
ســخنرانی بود که وی بیان اینکه بسیاری 
از مســائل و مشــکلات جنبه بین رشته ای 
دارد، تاکید کــرد که دولت بــا انگیزه غلبه 
بر مشــکلات، مصمم اســت از حوزه های 

بین رشته ای حمایت و پشتیبانی کند.
رییس  جمهور با تاکید بــر بحث کاربردی 
شــدن و مســاله محوری تلاش های علمی 

کشــور و همچنین ضرورت تجاری سازی 
اختراعــات، ابداعــات و نــوآوری، گفت: 
و  تحقیقــات،  کارآمــدی  و  اثربخشــی 
تلاش های نوآورانــه  در کشــور در گروی 
تجاری ســازی آنهاســت و در این صورت 
اســت که پژوهش ها و ابداعــات می تواند 
ارزش افزوده داشته باشــد و برای توسعه و 

پیشرفت کشور مفید واقع شود.

شرکت های دانش بنیان را مرجع 
اصلی تجاری سازی فناوری و نوآوری 

در کشور است
وی شــرکت های دانش بنیــان را مرجــع 
اصلی تجاری ســازی فناوری و نوآوری در 

کشور دانســت و اذعان داشت: شرکت های 
دانش بنیان از دارایی های کشــور است. اگر 
وزارتخانه هــا، ســازمان ها و مجموعه های 
صنعتی خود را با مراکز علمی و دانش بنیان 
تطبیق دهند و در سوی مقابل، شرکت های 
دانش بنیان نیز تلاش ها و فعالیت های خود 
را در راســتای رفع نیازهای این مجموعه ها 
جهت دهی کنند، نتیجه ای درخشان برای 

کشور رقم می خورد.
رئیســی در همیــن زمینــه بــر تعییــن 
ماموریت هــای دانشــگاه و مراکــز علمی 
متناســب با نیازهای کشــور تاکید کرد و 
گفت: لازم اســت نیازهای بومی، منطقه ای 
و بین المللــی در نــوع ماموریت های مراکز 

علمی کشور مورد توجه قرار گیرد.
رئیســی ضرورت توجه به عدالت علمی در 
ســه حوزه تحقیقات، آموزش و خدمات را 
یادآور شد و گفت: باید شرایطی فراهم باشد 
که فرد اندیشــمندی حتی اگر عضو هیات 
علمی دانشگاه هم نباشــد بتواند از شرایط 
مناســبی برای تحقیق و پژوهش برخوردار 
باشــد و مجموعه هــای علمی نیــز باید از 
چنــان توانمندی بالایی برخوردار باشــند 
که بتوانند هر نوع تقلب علمی را شناســایی 

کنند.

 دسترسی آسان و ترغیب جوانان 
به علم و دانش زمینه رشد و شکوفایی 

علمی را در کشور هموار می کند
وی افزود: دسترسی آسان و ترغیب جوانان 
به علم و دانــش موضوع مهمی اســت که 
می تواند زمینه رشد و شــکوفایی علمی را 
در کشور هموار کند.رییس  جمهور با تاکید 
بر اهمیت مردمی کردن علم و دانش گفت: 
لازم است دانشمندان و پژوهشگران علمی 
کشور علاوه بر فعالیت های علمی نیاز مردم 

را به خوبی بشناسند.
وی همچنین بر اخلاق مداری علمی تاکید 
کرد و ادامه داد: مشــکلات و تنش هایی که 
امروز بشــریت با آن درگیر شــده است به 
خاطر علم بدون اخلاق اســت. لذا ضرورت 
دارد علم و اخــلاق در کنــار یکدیگر مورد 

توجه قرار گیرد. 
پس دانشــگاه باید مرکز اخــلاق در جامعه 
و محل کســب علــم و دانــش همــراه با 
اخلاق مداری باشــد. علم و معرفت آموزی 
مرز جغرافیایی نمی شناسد و می توان از هر 

جایی علم و دانش را کسب کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

بر اساس رفتار ایالات متحده تصمیم می گیریم نه پیام های غیرشفاف

رییس  جمهور در مراسم سی وپنجمین جشنواره بین المللی خوارزمی:

وز بشریت به دلیل علم بدون اخلاق است  تنش های امر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در جلسه ستاد اقتصادی دولت صورت گرفت
 دستور رئیس جمهور برای تخصیص ارز 

کالاهای اساسی

رئیس جمهور به وزارت جهاد کشاورزی مأموریت داد تا برای کالاهای 
اساسی و اقلام غذایی ارز لازم را در نظر بگیرد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت به ریاست آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« 
گزارشــی از بررســی وضعیت بازار و قیمت کالاها و مواد غذایی ارائه 

شد.
در این گزارش با اشــاره بــه ثبات نســبی قیمت اقــلام خوراکی در 
هفته های اخیر، لزوم اســتمرار تلاش و همکاری منســجم و نظام مند 
همه دستگاه های مســئول برای پایداری بیشتر و جلوگیری از افزایش 
قیمت ها مــورد تأکید اعضا قــرار گرفت. همچنین در ایــن گزارش به 
شرایط ناشــی از تحولات اخیر و تأثیر آن بر نرخ کالاها و مواد غذایی در 

بازارهای جهانی اشاره و ابعاد آن بررسی شد.
رئیس جمهور در همین راستا به وزارت جهاد کشاورزی مأموریت داد 
با همکاری ســایر دســتگاه های ذیربط، موضوع تأمین اقلام غذایی و 
کالاهای اساســی و اختصاص ارز لازم برای ایــن بخش ها را پیگیری 

کند.
در این جلســه مقرر شــد تیم اقتصادی دولت ظرفیت ها و فرصت های 
تعامل بازرگانــی و اقتصــادی منطقه ای و بیــن المللی را بررســی و 
موافقت نامه های امضاء شــده بــا مقامات دیگر کشــورها را پیگیری و 

اجرایی کند.
آیت الله رئیسی با اشــاره به اهمیت کاهش تنش های موجود در جهان، 
تلاش همگانی بــرای ایجاد تعامــل اقتصادی در جهــت حفظ منافع 

ملت ها را ضروری دانست.
همچنین در این جلسه گزارشی از بهبود شاخص ها در بازار بورس ارائه 
شد و رئیس جمهور تأکید کرد اقدامات منسجم تر و جدی تری در جهت 

حفظ منافع و سرمایه های مردم در بازار بورس انجام شود.

شمخانی: 
چشم انداز توافق در وین همچنان مبهم است

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: چشم انداز توافق در مذاکرات وین 
به دلیل تاخیر واشنگتن در اتخاذ تصمیم سیاسی همچنان مبهم است.

 علی شمخانی در توییتی نوشت: چشــم انداز توافق در مذاکرات وین به 
دلیل تاخیر واشــنگتن در اتخاذ تصمیم سیاسی همچنان مبهم است. 
اولویت مذاکره کنندگان ایرانی حل و رفع موضوعات باقی مانده ای است 
که در ردیف خطوط قرمز محسوب می شوند. دسترسی سریع به توافق 

قوی نیازمند ارائه ابتکارهای جدید از سوی همه طرف هاست.

دامداران در میانه زیان و تعطیلی
محسن هاشمی  ممنوعیت صــادرات دام، رکورد شکنی کم سابقه 
بهای علوفه و دان، افزایش هزینه های حمل و نقل و کاهش قدرت خرید 
مردم همه دست به دســت هم داده تا دامداران را در دوراهی تعطیلی یا 

زیان قرار دهد.
تامین امنیت غذایی پس از امنیت حیات، دومیــن وظیفه و ماموریت 
دولت ملت ها اســت. کشــورمان ایران به علت تنوع آب و هوایی دارای 

مزیت نسبی تولید و پرورش دام سبک است. 
بر اساس کزارش های مرکز آمار ایران در ســال جاری، تعداد شصت و 
سه میلیون سر دام سبک موجود است که بر اساس میزان مصرف سرانه 

تعداد هفت میلیون سر از این تعداد  مازاد است. 
با افزایش بی ســابقه قیمت علوفه و دان هم چنین افزایش سایر هزینه 
ها نظیر کارگری،حمل و نقل و واکسیناسیون، بهای تمام شده ی تولید 
دام را افزایش داده است. از ســوی دیگر  با کاهش میزان مصرف خانوار 
نتیجه کاهش قدرت خرید مردم و نیز همه گیــری کرونا، مصرف بازار 

داخلی کاهش یافته است.
ممنوعیت صادرات دام سبک به مشــتریان بازارهای خارجی، علاوه بر 
اینکه موجب ضرر و زیان دامداران و نتیجتا تعطیلی واحدهای دامداری 
می شود، موحبات بی ثباتی اعتبار فعالان تجاری در بازار های جهانی و 

حذف انها و واگذاری آن بازارها به رقبا می شود.
کشورهای ارمنستان،گرجســتان و ترکیه هم اکنون از طریق خطوط 
مواصلاتی ایران مشغول صادرات دام ســبک مورد نیاز بازار کشورهای 
ساحل خلیج پارس هســتند. ســوگمندانه دامداران ایران با حسرت 
نظاره گر تصاحب این بازار توسط اغیار و خسران و زیان خویش به بهانه 

پایین نگهداشت قیمت گوشت هستند.
بنظر می رســد مافیای خصولتی و نفوذمندان بازار گوشــت ایران، در 
پی آنند با جوســازی عوامانه وبا عباراتی نظیر: صادرات موجب گرانی 
گوشت می شــود، موحبات مرگ دامداری ایران را فراهم آورند و آنگاه 
با واردات گوشت از برزیل،قزاقستان،قرقیزســتان و ... منافع گروهی 
و شــخصی خود را با قربانی کردن منافع ملــی، افزایش داده به چنگ 

آورند.
در هر حال امنیــت غذایی در گرو تامین امنیــت کمینه منفعت تولید 
کننده است و این امر با رفع ممنوعیت صادرات و حفظ و به دست آوردن 

بازار های خارجی فراهم می شود.
ســوگمندانه در بازار داخلی قیمت خرید هر کیلو گوسفند شصت هزار 
تومان و بهای تمام شده با محاسبه ســود 20% دامدار، یکصد و دوازده 

هزار تومان بر اساس محاسبات زیر است:
هزینه پروار یک گوسفند ۳۵-4۵کیلوی )شیشک(:

-هزینه خوراک پنج ماهه نگهداری میش مادر: 1۸00000 تومان
-هزینه خوراک شش ماه پرورش بره:  1۸00000 تومان

- هزینه های بهداشت و واکسیناسیون میش و بره:  ۵۵0000 تومان
-هزینه های چوپانی و کارگری ده ماه: ۸00000تومان

بهای تمام شده بره پروار شده شیشک: 4600000 تومان
بهای تمام شده هر کیلو گوسفند زنده: 112000 تومان

 بر اساس بهای علوفه و دان زیر:
- قیمت میانگین کاه :4۵00 تومان

- قیمت میانگین یونجه: 6000تومان
- قیمت میانگین جو: ۵۵00تومان

- قیمت میانگین کنستانتره :4۵00
- متوســط خــوراک روزانــه میش:1600گرم)1200گــرم علوفه و 

400گرم جو و کنستانتره(
- متوســط خوراک بره از ماه دوم تا شش ماهگی:1400 گرم)900گرم 

علوفه و ۵00گرم جو و کنستانتره(

تریبون

یادداشت

دبیر شــورای نگهبان گفت: چند هفته بیشــتر به ماه 
مبارک رمضان نمانده اســت، امیدوارم کــه با جهد و 
تلاش بتوانیم پاک و طاهر وارد ماه پــر از خیر و برکت 

رمضان شویم.
 به نقل از شــورای نگهبان، آیت الله احمد جنتی دبیر 
شورای نگهبان طی ســخنانی در نطق پیش از دستور 
جلسه شــورای نگهبان ضمن تبریک فرارسیدن ایام 
میلاد حضرت سیدالشــهدا )ع(، امام سجاد)ع( و قمر 
بنی هاشم)ع( گفت: فرارســیدن این روزهای مبارک 

و میلاد این ســه نور الهی را بــه ملت ایران 
تبریک عــرض می کنم و امیــدوارم همه از 
برکات وجودی این انوار مقــدس، بهره مند 
شــویم.وی افزود: امــروز روز جانباز اســت 
و به طور ویژه این روز عزیــز را خدمت همه 
جانبازان تبریک و تهنیــت عرض می کنم؛ 
از خداوند متعــال می خواهم که به جانبازان 

عزیز صبــر و عزت دهد و کمک کند تا مشکلات شــان 
رفع شــود.دبیر شــورای نگهبان تصریح کرد: خداوند 

متعال را شــاکریم که توفیق داد دوباره ماه 
پر برکت شــعبان را درک کنیم؛ باید تلاش 
کنیم که از روزهــا و لیالی این ماه عزیز کمال 
بهره را ببریم. امیدوارم حالا که این ســعادت 
نصیب مان شــده که این ماه عزیــز را درک 
کردیم، بتوانیم از برکات آن کمال اســتفاده 
را ببریم.جنتی با بیان اینکه باید آنچه از ایام 
مبارک بر ما گذشــته را مورد مداقه قرار داده و هر آنچه 
که در دســتیابی به رحمت الهی کم گذاشته ایم را در 

ایام پر برکت پیش رو، جبــران کنیم، گفت: چند هفته 
بیشتر به ماه مبارک رمضان نمانده است، امیدوارم که 
با جهد و تلاش بتوانیم پاک و طاهر وارد ماه پر از خیر و 

برکت رمضان شویم.
وی ادامه داد: باید مقدمات زیادی برای اســتجابت دعا 
فراهم کنیــم و نگذاریم فرصت های طلایی از دســت 
برود؛ حقیقتا آنچه که از دریافت رحمت و برکات الهی 
از دســت می رود، دیگر قابل جبران نیست لذا نباید از 

این امر کوتاه بیاییم.

شورای نگهبان

خریدار   ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با اشــاره به موضع ایران در مــورد مذاکره 
مســتقیم با آمریکا گفت: ما بر اساس رفتار 
ایــالات متحــده تصمیم می گیریــم نه بر 

اساس پیام های غیر شفاف.
سعید خطیب زاده در نشست خبری هفتگی 
خود با اشاره به توافقات انجام شده بین ایران 
و آژانس بین المللی انــرژی اتمی گفت:  این 
سفر در چارچوب فنی انجام شد که مقدمه 
این سفر مذاکرات وین بود. بر اساس بیانیه 
مشترک یک همکاری مشــترک با آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی خواهیم داشــت. 
جمهوری اســلامی ایران پاســخ سوالات 
آژانس را داده بود، اما لازم بود در چارچوب 
فنی و مدت زمانی مشــخصی دوباره به این 

سوالات پاسخ داده شود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
رابطه مســتقیمی بین بســته شــدن این 
سوالات و توافقی که در وین انجام می شود 

وجود دارد.
وی در پاســخ به ســوالی درباره اظهارات 
وزیر خارجه روســیه درباره اثــر تحریم ها 
بر مراودات تجاری روســیه گفت: آنچه که 
گفته شــده منتظر هســتیم که از مجاری 
دیپلماتیک آن را بشنویم. تا جایی که روشن 
اســت گفت و گوها درباره در مسیر خود در 
حال پیگیری اســت و همکاری های صلح 
آمیز هسته ای ایران روشــن است که نباید 

محدود و یا تحت تأثیر قرار بگیرد.
خطیب زاده بیان داشــت: رویکرد روسیه تا 
به امروز رویکرد ســازنده بوده است و برای 
رســیدن به یک توافق دسته جمعی در وین 
دور هم جمع شــدیم و منتظریم که در بیان 

جزئیات بیشتری را اگر دارند به ما بدهند.
وی یادآور شــد: مردم ایــران می دانند که 
مذاکره کنندگان شــان در وین در راستای 
حداکثرســازی منافع مردم قدم برداشته و 
در همین راستا هم کار خود را جلو خواهند 

برد.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره موضع 
چین در مذاکرات ویــن گفت: موضع چین 
یکی از سازنده ترین مواضعی بوده که از روز 

اول تا به امروز داشته است. موضع حمایتی 
از گفت وگوهای وین بوده است و در همین 

بستر با چین در وین جلو خواهیم رفت. 
خطیب زاده در تشــریح موضــع ایران در 
مورد مذاکرات مســتقیم بــا آمریکا گفت: 
موضوع جمهوری اسلامی ایران یک موضوع 
تداوم دار تا به امروز بوده اســت. ما بر اساس 
رفتار ایالات متحده تصمیــم می گیریم نه 
بر اساس پیامهای غیر شفاف یا اینکه بدون 
اینکه بدانیم در نتیجه چــه اتفاقی خواهد 
افتاد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح 
کرد: اعضای برجام مشــخص است ایالات 
متحده از آن خارج شده و خواستار بازگشت 
به آن اســت. تعهداتی که باید بپذیرد برای 
ما و 1+4 روشن اســت. درخواست مذاکره 
مستقیم تنها زمانی معنا پیدا می کند که ما 

دلیل آن ملاقات و دیدار را بدانیم. 
وی تاکید کــرد: تــا امروز هیــچ تغییری 
در رفتــار ایــالات متحده ندیدیم و فشــار 
حداکثری بر مردم ایران ادامه داشته است و 
چشم اندازه هر اقدامی بر اساس منافع ملت 

ایران تشخیص داده می شود.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه همچنین 
در پاســخ به ســؤالی درباره اظهارات وزیر 
خارجه روســیه در خصوص اخذ تضامین 
از آمریکا، گفت: روســیه یکی از طرف های 
مذاکراتی در وین اســت و طبیعی است که 
این درخواســت ها را در چارچوب وین و در 
میز مذاکراتی دریافــت کنیم. اجازه بدهیم 
ترجمان آن را در میز مذاکرات بشــنویم و 
بدانیم که باید آنها را در چه بســتری پیش 
برد.خطیب زاده تأکید کــرد: فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای ایران نباید مقید به هیچ 

تحریمی شود.
وی درباره وجه تمایز ایــن دور از مذاکرات 
و شش دور گذشــته که در زمان دولت قبل 
انجام شــد، اظهار داشــت: آنچه امروز در 
وین اتفاق می افتد، با دو مشــخصه و مؤلفه 
تداوم و تغییر قابل شناسایی است؛ نه تغییر 
کامل و نه تــداوم کامل بوده اســت. آنچه 
امروز در ویــن اتفاق می افتد، در راســتای 
حداکثرســازی منافع ملت با رعایت تمامی 

خطوط قرمز و دســتورالعمل هایی اســت 
که بــرای وزارت امور خارجــه در وین داده 
شده است. سخنگوی دســتگاه دیپلماسی 
همچنین درباره بحران یمن و سوریه گفت: 
تلاش وزارت امور خارجه به عنوان دستگاه 
متولی امر دیپلماســی این بوده که صدای 
مظلومان عالم باشــد؛ لذا همــواره تلاش 
کردیم صــدای مردم یمن، ســوریه و تمام 

مظلومانی باشیم که هیچ تریبونی ندارند. 
خطیــب زاده در ادامــه با اشــاره به موضع 
ایران درمورد بحران اوکرایــن اضافه کرد: 
سیاســت خارجی جمهوری اسلامی ایران، 
مخالفت با جنگ به عنوان راه حل بحران ها 
و در عین حال با در نظر گرفتن ژئوپلیتیک 
منطقه، معاهدات بین المللی و توافقات بین 

کشورها بوده است. 
وی تصریح کرد: مــا از روز اول موضع خود 
را درباره مسأله اوکراین اعلام کردیم؛ آنچه 
در این منطقه اتفاق می افتد، نتیجه اقدامات 
ناتو بوده اســت اما ما همه را برای آتش بس 
دعوت کردیم و خواســتیم که در یک بستر 
دیپلماتیک همه نگرانی هــای دو طرف بر 

طرف شود.
خطیــب زاده خاطــر نشــان کرد: مــا با 
دوســتانمان در روسیه تشــکیک مساعی 
می کنیم تا به آتش بس فوری برقرار شــود. 
توافقاتی که بین شوروی ســابق و اوکراین 
انجام شده، روشن اســت و طبیعی است که 
ملت ها باید در این مواقع در کنار دولت های 

خود بمانند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در تشریح 

دیدگاه ایران در خصــوص اعزام جنگجو از 
کشــورهای دیگر به اوکراین، گفت: اخبار 
پراکنده به ما هم رســیده اســت؛ البته باید 
راســتی آزمایی شــود. مهم ترین نکته این 
اســت که همه باید تلاش کنیم این بحران 
از کنترل خارج نشــود و این جنگ ســریز 
نکند. اوراســیا به اندازه کافی بحران داشته 
و دارد. ما حمایــت می کنیم بــرای اینکه 
مذاکرات بــه یک آتش بس فــوری و حل و 

فصل دیپلماتیک ختم شود.
وی درباره خبرهای خروج روسیه از برجام 
که در فضای رسانه ای منتشر می شود، بیان 
داشت: ما خبر موثقی از این موضوع نداریم 
اما چین و روســیه تا امروز مسئولانه عمل 
کرده اند و ما هیچ خبــری در مورد مباحث 

دیگری که مطرح شده، نداریم. 
خطیب زاده تأکید کرد: ما بر اســاس منافع 
مردم ایــران قــدم برمی داریم، ســکوت 
می کنیم و حــرف می زنیم. تلاش می کنیم 
که صدای عاقل و صدای تمدنی مردم بزرگ 
ایران باشیم؛ کما اینکه این تریبون همواره 

سعی کرده همین کار را انجام دهد. 
ســخنگوی وزارت امور خارجــه همچنین 
دربــاره اظهار نظــر برخــی از نمایندگان 
مجلــس دربــاره مذاکــرات ویــن گفت: 
مجلس شورای اســلامی یکی از نهادهای 
مردم ســالاری در ایــران اســت. برخــی 
مجلــس  نماینــدگان  اظهارنظرهــای 
نشــان دهنده این شــکوه مردم سالاری و 
مطالبه گری نمایندگان مردم ایران است. ما 
به آنها احترام می گذاریم اما طبیعی اســت 
که صداهــای مختلفی از مجلس شــنیده 
شــود. آقای امیرعبداللهیان امروز صبح با 
۷0 نفر از نمایندگان مجلس در کمیسیون 
تلفیق در خصــوص موضوعــات مختلف 

گفت وگو کردند. 
خطیــب زاده تأکیــد کــرد: روزی که در 
نقطه ای قــرار بگیریم کــه بتوانیم جزئیات 
گفت وگوها را بیان کنیم، این اقدام را انجام 

خواهیم داد. 
سخنگوی دســتگاه دیپلماســی در پاسخ 
به ســؤالی در مورد آخرین وضعبت تبادل 

زندانیان بین ایــران و آمریــکا، گفت: این 
مذاکرات پیشــرفت هایی داشــته است و 
منتظر هســتیم که جمع بندی شــود و اگر 
طرف آمریکایــی این بار بــه تعهدات خود 
عمل کند و شب اجرا عقب نشینی نکند، فکر 
می کنم بتوانیم یکی از پرونده های مهم در 

زمینه انسانی را ببندیم. 
وی همچنین درباره وضعیت ایرانیان مقیم 
اوکراین و آخرین اقدامات دستگاه سیاست 
خارجی برای خارج کردن آنها از این کشور، 
بیان داشــت: دیروز دو پرواز به کشــورمان 
داشــتیم و رئیس ســتاد بحــران اوکراین 
وزارت امور خارجه هم به لهســتان رفته و از 

مرزها بازدید کرده است. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: 
در حال حاضر ورود ایرانیان به کشــورهای 
همجــوار اوکراین به یک حداقلی رســیده 
اســت و نوع و ترکیب ورود هم تغییر کرده 
است. در روزهای اول جوانان و دانشجویان 
بودند ولی امروز خانواده ها به کشــورهای 
همسایه ورود پیدا می کنند و هموطنانمان 

با چند پرواز تا به حال به کشور بازگشته اند.
خطیــب زاده بــا بیان اینکــه تا بــه امروز 
اقدامات و تمهیداتی که وزارت امور خارجه 
اندیشــیده جواب داده و بسیاری از ایرانیان 
در کمترین زمان ممکــن از اوکراین خارج 
شــده اند، گفت: اکنون در شهرهای جنگی 
اگر تعداد نادری از افراد حضور داشته باشد. 
یکی دیگر از همه مردم ایــران در اوکراین 
خواهش می کنم در اولیــن فرصت ممکن 
با ما تمــاس بگیرند یا اوکرایــن را به مقصد 

کشورهای همسایه ترک کنند. 
وی با بیــان اینکــه تمهیــدات لازم برای 
بازگشــت دانشــجویان به ایران توســط 
دولت اندیشــیده شده اســت، اضاف کرد: 
گفت وگوهای خوبی بــا نهادهای مختلف 
انجام شــده اســت و بلافاصلــه می توانند 
فعالیت های خود را در ایــران ادامه بدهند. 
کسانی که سرباز هســتند و مشکل خدمت 
دارند با همراهی بســیار خــوب رئیس کل 
ســتاد نیروهای مســلح، دغدغه ای برای 

خروج و ورود خود نخواهند داشت.

جنتی: نباید فرصت های طلایی را از دست بدهیم
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محموله  بوش به اتهام قاچاق توقیف شد
با دســتور مرجع قضایی به گمرک ایران، محموله لــوازم خانگی برند 
آلمانی بوش به اتهام قاچاق و جعل اســناد توقیف و از مرجوع شدن آن 

جلوگیری شد.

پیگیری ها نشــان می دهد که اخیــرا مرجع قضایی بــه گمرک ایران 
اعلام کرده اســت که 426 کانتینر لوازم خانگی بوش متعلق به شرکت 
کاسپین کالا دریا )بوش ســرویس( که در بندر شهید رجایی دپو شده 
اســت را توقیف کند، دلیل این توقیف نیز اتهام جعل اســناد و قاچاق 
عنوان شده  اســت.طبق دســتور قضایی، گمرک مکلف شده تا اطلاع 

ثانوی و تا صدور رای از خروج محموله از کشور جلوگیری کند.

حواشی بوش از رایزنی  تا مرجوعی و قاچاق 
ماجرای پرحاشــیه بوش، از آبان ماه پارســال شروع شــد، زمانی که 
ارونقــی- معاون وقت فنی گمــرک ایران- اعلام کرد کــه محموله ای 
شــامل حدود 420 کانتینر لوازم خانگی بوش در آستانه ترخیص قرار 
گرفته ولی بــه دلیل برخی ابهامــات و عدم امکان ترخیــص در زمان 
ممنوعیت واردات کالاهای گروه چهــار، گمرک ترخیص این محموله 
را متوقف کرده اســت. وی گفته بود که این کالاها ثبت سفارش و تائید 
منشـــا ارز شده و دیوان عدالت اداری نیز با توجه به حقوق مکتسبه ای 
که برای واردکننده قائل شــده، رای داده و مجوز ترخیص صادر شــده 
اســت.اما این پایان کار نبود و از آن زمان تا همین مدتی پیش صاحب 
کالا رایزنی  و مذاکرات متعددی با دستگاه های مختلف از جمله وزارت 
صمت و بانک مرکزی که برای کالا ثبت سفارش تمدید و منشا ارز تائید 
کرده بودند، جهت ترخیص داشــت، حتی در مقطعی از گمرک ایران 
بابت توقف ترخیص و اعلام متروکه بــرای کالا، به دیوان عدالت اداری 
شکایت کرده بود.با توجه به عدم تفاهم بین دستگاه های مختلف برای 
ترخیص محموله بوش، در تیرماه امسال جلسه ای تشکیل و قرار شد که 
در صورت امضا و تائید تمامی دستگاه های مرتبط، کالا ترخیص شود اما 

برخی با وجود اعتقاد به ترخیص، حاضر به تائید و امضا نشدند.
گزارش معاون پیشــین گمرک از این جلسه و مذاکرات صورت گرفته 
حاکی از آن بود که گمرک به دلیل ابهامات موجــود به ویژه در مورد 
منشــا ارز با ترخیص موافقت نکرده اســت مگر آنکــه بانک مرکزی، 
بانکی بودن ارز آن را تائید کند تا بتواند طبق مصوبه بهمن ماه پارسال 
که شــرایط ترخیص کالاهای گــروه چهار با ثبت ســفارش بانکی را 
فراهم کرده ، ترخیص شــود، ولی هیچ گاه بانک مرکزی این تائیدیه 

را صادر نکرد.
محموله بوش در حالی در گمرک بلاتکلیف باقی ماند و  باید طبق ماده 
10۵ قانون امور گمرکی مرجوع می شــد، که  با دستور مرجع قضایی و 
اتهام قاچاق کالا، واردکننده این محموله ، دیگر نه تنها امکان ترخیص 

بلکه مرجوع کردن هم نخواهد داشت.

 شرکای اصلی تجاری ایران کدام 
کشورها هستند؟

ســخنگوی گمرک ایران ضمن اعلام پنج مقصد صادراتی و پنج کشور 
تامین کننده کالا برای ایران، از رشــد ۳۸ درصدی تجارت خارجی در 

11 ماهه سال 1400 خبر داد. 
ســید روح الله لطیفی در خصوص مقاصد اصلی صادراتی کشور گفت: 
چین، عراق، ترکیــه، امارات و افغانســتان پنج مقصــد اول صادراتی 
کالاهای ایرانی از ابتدای ســال تاکنون بوده اند. میزان تجارت خارجی 
ایران در یازده ماه نخست امسال ۳۸ درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته افزایش داشته است.
ســخنگوی گمرک ایران افزود: چین با 2۵.6۳ میلیــون تن به ارزش 
12.6۳ میلیارد دلار و با رشــد 4.۵ درصــدی در وزن و ۵6 درصدی در 
ارزش نســبت به ســال گذشــته در پله اول مقاصد صادراتی کالاهای 

ایرانی قرار گرفته است.
وی گفت: عراق با خرید 2۸ میلیون تــن کالا به ارزش ۸.2 میلیارد دلار 
و رشــد 1۷.۵ درصدی در وزن و 20 درصدی در ارزش نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته دومین هدف صادراتی ایران بوده است.
لطیفــی از افزایش 160 درصــدی در وزن و 1۵۳ درصــدی در ارزش 
صادرات به ترکیه خبر داد و گفت: این کشــور با خرید 1۵.۳ میلیون تن 
کالا به ارزش ۵.6 میلیارد دلار در جایگاه ســوم صادرات کالای ایرانی 
قرار دارد.ســخنگوی گمرک، امارات را با 9.۸ میلیون تن به ارزش 4.2 
میلیارد دلار چهارمین مقصــد صادراتی ایران خوانــد که کاهش 2۸ 
درصــدی در وزن و افزایش ۳ درصدی در ارزش صادرات را نســبت به 

سال گذشته تجربه کرده است.
به گفته لطیفی، پنجمین کشــور هدف صادراتی ایران، افغانســتان با 
۳.۸ میلیون تن کالای به ارزش 1.6 میلیارد دلار اســت که کاهش 40 
درصدی در وزن 20 درصدی در ارزش را نســبت به مدت مشابه سال 
قبل تجربه کرده است.وی همچنین ۵ کشــوری که بیشترین میزان 
واردات از آنها انجام شــده را به ترتیب امارات، چین، ترکیه، آلمان و 
سوئیس خواند و گفت: امارات اولین مبدا واردات برای کشور 11.۵ 
میلیون تن کالا به ارزش 14 میلیارد و ۵66 میلیون دلار بوده اســت 
که نشــان دهنده رشــد 164 درصــدی وزن و ۷2 درصد در ارزش 
نسبت به سال گذشته اســت.به گفته سخنگوی گمرک، دومین مبدا 
واردات ایران چین با ۳.۳ میلیون تن کالا بــه ارزش 11.1 میلیارد دلار 
بوده است. واردات از چین نسبت به ســال گذشته 0.۵ درصد در وزن و 

26 درصد در ارزش رشد داشته است.
لطیفی گفت: ســومین مبدا وارداتی کشــور، ترکیه با ۳.۵ میلیون تن 
به ارزش 4.۷ میلیارد دلار بود که از لحاظ وزنــی 20 درصد کاهش و از 

لحاظ ارزش 22.۵ درصد افزایش داشته است.
لطیفی همچنین چهارمین کشــور مبدا وارداتی ایران را آلمان با 6۸۳ 
هزار تن کالا به ارزش یک میلیارد و 642 میلیون دلار خواند که واردات 
از این کشور نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 41 درصدی در 
وزن و 2 درصدی در ارزش داشته است.وی گفت: پنجمین کشور طرف 
معامله برای تأمین نیازهای کشور، سوئیس با یک میلیون و ۷40 هزار 
تن کالا به ارزش یک میلیارد و 4۷۷ میلیون دلار با ۳۷ درصد رشــد در 

وزن و 94.۵ درصد در ارزش بوده است.

بازار

ســود ســهام عدالت ســال 99 طبق اعلام مسئولان 
متولی، تا پیش از سال نو واریز می شود.

چند سالی اســت که ماه های پایانی ســال، موعدی 
برای پرداخت ســود ســهام عدالت چندیــن میلیون 
دارنده سهام عدالت اســت. البته این پرداخت سود از 
سال گذشــته با آزادسازی ســهام عدالت با تغییراتی 
هم مواجه شده اســت.آقای احســان خاندوزی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی در نشست شــورایعالی استان 
گلستان خبر واریز سود ســهام عدالت از 21 اسفند را 

به مردم داد. 
سهام عدالتی که علاوه بر تاریخ های مختلف واریز، رقم 
های متفاوتی بسته به میزان سهامداری افراد نیز بیان 
شده است.فرهانیان مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت 

ســپرده گذاری مرکزی گفت: مبلغ ســود 
بســتگی به شرکت های ســرمایه پذیر دارد 
پرتفوی ســهام عدالت بسیار متفاوت است و 
برخی ها درصد ی از ســهام خود را به فروش 
رسانده اندو بر اســاس پرتفوی موجود سود 

دریافت می کنند.
همچنان گمانه زنی ها بر سر روند واریز مانند 

ســال های قبل)دو مرحله ای( وجــود دارد که اصلی 
ترین دلیل این نوع واریز به پرداخت سهم سود شرکت 
های ســهام عدالت به ســپرده گذاری مرکزی است؛ 
موضوعی که آقای مجید عشقی رئیس سازمان بورس 

و اوراق بهادار از آن سخن می گوید.
به گفته او برخی از شــرکت ها در واریز ســهم خود در 

سود سهام عدالت تاخیر دارند که ما از طریق 
قانــون وارد گفتمان با این شــرکت ها برای 
جمع آوری وجود شــده ایم.  مخابرات نیز از 
جمله این شرکت هاست که هنوز سود خود 

را واریز نکرده است.
محمد باغســتانی مدیرعامل شرکت سپرده 
گذاری مرکزی گفت: هم اکنون دو شــرکت 
پتروشیمی جم و گل گهر با انجام افزایش سرمایه، سود 
ســهامداران عدالت را به صورت سهام جدید پرداخت 
کردند. اما شــرکت مخابرات همچنان ســود ســال 
گذشته را واریز نکرده که ســازمان بورس در چارچوب 
قوانین و مقررات موجود اقدامات حقوقی خود را علیه 

این شرکت انجام داده است.

او می گوید: امیدواریم ســود مجمع ســال گذشته و 
امسال شــرکت مخابرات توامان توسط شرکت مذکور 
واریز شــود. اگر شــرکت مخابرات اقدام به واریز سود 
سال مالی 9۸ و 99 کند، همه این سود به صورت یکجا 

به حساب سهامداران عدالت واریز خواهد شد.
کوروش آســایش تحلیلگر بازار سرمایه گفت: شرکت 
سپرده گذاری مرکزی تنها مســئول پرداخت و توزیع 
سود است ســازمان بورس باید با پیگیری های خود از 
شرکت ها بخواهد ســود خود را در زمان مناسب برای 
ســپرده گذاری واریز کنند تا مشــکل چند مرحله ای 
شدن پرداخت ســهام عدالت تکرار نشود.مردم منتظر  
دریافت سود خود تا قبل از ســال نو و به صورت یک جا 

هستند.

علی رغم وجود ذخایر کافی ارز در کشــور گزارش های 
میدانی نشان می دهد صرافی ها تا زمان مشخص شدن 
نتایج مذاکرات هســته ای خرید و فــروش دلار انجام 

نمی دهند.
 در ماه های گذشــته بــه دنبال افزایــش ذخایر ارزی 
کشور به دلیل افزایش فروش نفت و از طرفی پیشرفت 

مذاکرات هســته ای آرامش نســبی در بازار ارز کشور 
حاکم شــده اســت.علی صالح آبادی، رئیس کل بانک 
مرکزی نیز در همین رابطه گفته است: در شرایطی قرار 
داریم که وضعیت بازار ارز خوب، متعادل و روان اســت 
به همین دلیــل می توانیم بگوییــم در یکی از بهترین 
شــرایط از لحاظ ذخیره ارزی قــرار داریم.خبری در 

اختیار مهر قرار گرفت که از قطع خرید و فروش ارز در 
بازار آزاد حکایت می کرد به همین جهت برای پیگیری 

موضوع به بازار ارز در میدان فردوسی رفتیم.
گزارش میدانــی خبرنگار مهــر از صرافی های اطراف 
میدان فردوســی حاکــی اســت عرضــه ارز در بازار 

رویه های مختلفی دارد.

ارز با قیمت آزاد در اکثر صرافی های میدان فردوســی 
خرید و فروش نمی شــود به همین دلیل اگر متقاضی 
ارز هستید باید نیاز خود را از طریق دلال هایی که یک 
نواخت می گویند دلار، یورو و… تأمین کنید.این عدم 
خرید و فروش ارز در بازار در حالی صورت می گیرد که 

روند قیمت ارز در بازار کاهشی است.

سهام عدالت

دلار

خریدار  یک کارشــناس اقتصادی اظهار 
داشــت: ســال آینده اگر امــکان فروش 
2 میلیون بشکه نفت را داشــته باشیم و به 
طور میانگین قیمت هر بشــکه نفت 100 
دلار باشــد و درصــورت امــکان ورود این 
میزان ارز به کشور، درآمد کشورمان به ۷0 
تا ۸0 میلیارد دلار خواهد رســید در حالی 
که درآمد نفتی ایران در سال 99 حدود 12 
میلیارد دلار و قیمت نفت هم سال گذشته 

۳۵ دلار بود.
وحید شقاقی درباره فرصت های اقتصادی 
ایران در تحــولات بین المللــی و احتمال 
تغییر بودجه ســال اینده با توجه به افزایش 
درآمدهای نفتی کشــورمان اظهار داشت: 
تحولات بیرونی به نفع ایران اتفاق می افتد 
و این فرصت تاریخی است که نصیب ایران 
شده و از این فرصت باید بیشترین استفاده 
را داشــته باشــیم. قیمت نفت به یک عدد 
بسیار بالایی رســیده و این میزان افزایش 
قیمت نفت در بازارهای جهانی بی ســابقه 
بوده و به دنبــال آن قیمــت فراورده های 
نفتی افزایــش یافته پیدا کــرده و می کند، 
همچنین قیمت فلزات هــم افزایش یافته  

است.  
وی افزود: حــال اینکه ایــران هم صادرات 
کننده نفت و هــم صادرکننده فراورده های 
نفتی اســت به طوریکه 9۵ درصد صادرات 
غیرنفتی ایران را مشــتقات نفتی شــامل 
می شود و از سوی دیگر صادرکننده فلزات 
هم هســتیم بنابراین در تاریــخ ایران بهتر 
از این شــرایط، از حیث منابــع ارزی پیش 
نمی آید.این کارشناس اقتصادی ادامه داد: 
از سوی دیگر جنگ اوکراین و روسیه هم در 
بحث امتیازگیری از غرب به نفع ایران شده 
چراکه در حــال حاضر غرب بــه دنبال این 
است که به سرعت پرونده ایران و ونزوئلا  و... 
را حل کند و ســراغ روســیه و چین برود. از 
این رو هیاتی از آمریکا بــه ونزوئلا رفته و با 
اینکه تحریم های امریکا علیه ونزوئلا شدت 

یافته بود اما با تغییر شرایط به سراغ ونزوئلا 
رفته اند تا نفت این کشــور را بــه بازارهای 

جهانی برگردانند.
شــقاقی گفت: همچنین همزمان به دنبال 
تعیین تکلیف در مذاکرات با ایران هســتند 
تا منابع نفتی کشــورمان هم وارد بازارهای 
جهانی شــوند و  پرونــده ایــران را هر چه 
سریع تر به اتمام برســانند و بر روی روسیه 
و چین متمرکز شــوند. بــرای جهان غرب 
در این مقطع زمانی ونزوئلا و ایران و ســایر 
کشــورهای خاورمیانه بــرای موضوعیت 
ندارد و بر روی دو کشــور چین رو روســیه 

متمرکز شده اند.
وی تاکید کرد: امریکا هم در سیاســت های 
راهبردی خود به دنبال این است که بتواند 
چین و روسیه را مهار کند البته برای آمریکا 
کنترل کشــور چین مهم تر از روسیه است. 
بنابراین مجموع این اتفاقــات جهانی یک 
فرصــت تاریخی را بــرای ایران بــه وجود 

آورده است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به نگرانی ها 
درباره تبعات افزایش درآمدهای ارزی ایران 
در اقتصاد اظهار داشــت: معتقدم  بهترین 
اقدام  در این شرایط برگشت دلارهای بلوکه 
شده به کشــور، افزایش قیمت ارز و افزایش 
فروش نفت این است که رهبر انقلاب سهم 
صندوق توســعه ملی را از درآمدهای کشور 
افزایش معنــاداری دهنــد. در حال حاضر 
ســهم صندوق توســعه ملی از درآمدهای 
ارزی 40 درصد اســت که معتقدم با توجه 
به شرایط کنونی امکان افزایش این سهم تا 
60 درصد وجود دارد. از انجایی که براساس 
سیاســت های کلی نظام، مدیریت صندوق 
توســعه ملی بر عهده رهبر انقلاب اســت و 
ایشان می توانند در این شــرایط دستور به 
افزایش ســهم صندوق از درآمدهای ارزی 

را صادر کنند.
شقاقی با تاکید بر اینکه به شدت نگران این 

هســتیم که مجلس و دولت این درآمدهای 
کشور را با تراشــیدن هزینه های بی خودی 
تمام کننــد، ادامه داد: چاه ویــل هزینه ها 
هم تــه و تمامی نــدارد چنانکــه نداهای 
ایجاد هزینه های جدید از مجلس به گوش 
می رســد. برای مثال در بحــث معلمان در 
حال ایجاد یک گرفتاری برای کل کشــور 
هســتند. این اقدامی که تحت عنوان رتبه 
بندی معالمان در حال انجام است، دومینو 
وار بــه تمام حوزه ها، مشــاغل و صندوق ها 
ســرایت خواهد کــرد و بــا افزایش حقوق 
معلمان ســایر کارکنان و همچنین به ویژه 
بازنشســتگان خواســتار افزایــش حقوق 
خواهند بود. همچنین از ســوی دیگر ندای 
واردات خودرو و از این دســت از واردات را 

می شنویم.
وی گفت: ایــن افزایــش درآمدهای نفتی 
یک فرصت تاریخی برای ســرمایه گذاری 
در زیرســاخت های نفــت، گاز، صنعــت 

برق و توســعه نیروگاه و اصلاح ســاختار و 
جلوگیری از اتلاف برق، آب و صندوق های 
بازنشستگی است. ســرمایه گذاری در این 
۵ حــوزه نیاز مند 400 میلیــارد اعتبارات 

خواهد بود.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به افزایش 
درآمدهای نفتی کشــور اظهار داشت: سال 
آینده اگــر امکان فروش 2 میلیون بشــکه 
نفت را داشــته باشــیم و به طور میانگین 
قیمت هر بشــکه نفت 100 دلار باشــد و 
درصورت امــکان ورود این میــزان ارز به 
کشور، درآمد کشورمان به ۷0 تا ۸0 میلیارد 
دلار خواهد رسید در حالی که درآمد نفتی 
ایران در ســال 99 حدود 12 میلیارد دلار و 

قیمت نفت هم سال گذشته ۳۵ دلار بود.
وی گفت:  می توان 20 میلیارد دلار آن را در 
اختیار دولت قرار داد و ۵0 میلیارد را صرف 
ســرمایه گذاری در زیرساخت های ۵ حوزه 
مذکور کرد. اگر این روند در سال 1402 هم 
تکرار شــود به طور واقعی می تواند اقدامات 
خوبی در توســعه زیرســاخت های کشور 
انجام داد اما در این شرایط نگران چاله هایی 
هســتیم که از حالا بــرای ایــن درآمدها 

کنده اند که بسیار خطرناک است. 
شــقاقی با تاکید بر اینکه  تزریق این میزان 
ارز می تواند موجب افزایش نقدینگی و رشد 
تورم شــود و از این رو بایــد کاملا مدیریت 
شــده باشــد تا به یکبــاره نقدیندگی وارد 
کشور نشود، اظهار داشــت: اگر ۵0 میلیارد 
دلار برای زیرســاخت های گفته شده خرج 
شود با در نرخ گرفتن نرخ تســعیر ارز با در 
نظر گرفتن ضریب فزاینــده ۸، این میزان 
ارز می توانــد ۸ هزار هــزار نقدینگی ایجاد 
کند و همیــن جریان افزایــش ورود ارز به 
کشــور می تواند خطرناک باشــد بنابراین 
درآمدهــای نفتی بایــد با برنامــه ریزی و 
مدیریت شــده در پروژه های زیرســاختی 
وارد شــود تا شــوک تورمی به کشور وارد 

نشود.  

سود سهام عدالت چشم انتظار واریز سود چند شرکت!

وش دلار با قیمت آزاد در صرافی ها عدم خرید و فر

معاون وزیر کار:

نقش هـواداران در واگذاری سرخابی ها گم شد!
خریدار   معاون تعاون وزیــر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با بیان اینکه مردم با واگذاری 
10 درصد سهام سرخابی ها مالک دو باشگاه 
نمی شــوند، از تشــکیل دفتر تعاونی های 
ســهام عدالت در معاونت تعاون وزارت کار 
و دومرحله ای شــدن مجامع شرکت های 

استانی سرمایه گذاری عدالت خبر داد.
 مهدی مســکنی در یک نشســت خبری 
با اشاره به طرح تعاونی شــدن سرخابی ها 
اظهار کرد: طرحی را براساس ایده دانشگاه 
کارآفرینی بــرای اداره ســرخابی ها ارائه 
کردیم که متأسفانه به آن توجه نشد و سهام 
دو باشــگاه از طریق بازار سرمایه به کسانی 

ارائه شد که می توانند هوادار نباشند.
وی با بیان اینکــه با واگــذاری 10 درصد 
ســهام ســرخابی ها مردم مالک دو باشگاه 
نمی شــوند، افــزود: در ایــن مــدل نقش 
هواداران باشــگاه گم شــده اســت چون 
هــوادار با ســهامدار فــرق می کنــد و اگر 
براســاس الگوی تعاون انجــام می گرفت، 
عنوان توزیعی بین اقشــار مختلف از جمله 

هواداران و طرفداران دو تیم برقرار می شد.

به اعتقاد معاون تعاون وزیر کار، سیاســت 
عده ای این نیست که بخش تعاون در اداره 
سرخابی ها نقش داشــته باشد و این مسأله 
ناشی از عدم باور برخی دستگاه ها به جایگاه 

تعاون است.
مسکنی تاکید کرد: در واگذاری  شرکت های 
دولتی ســهم تعاون نزدیک به صفر است و 
دولت می خواهد باقیمانده ســهام خود در 
ایران خودرو را واگذار کند. ســؤال این است 
که چرا به تعاونی  ایــران خودرو که 6۷ هزار 

نفر عضو دارد، واگذار نمی شود؟
وی ادامــه داد: متاســفانه در بخش تعاون 
به درستی عمل نشده اســت، مگر سازمان 
خصوصی سازی که تراکتورسازی را واگذار 
کرد، مدیــران حرفــه ای تربیــت کرد که 
بگوییم بخش تعاون مدیــر حرفه ای ندارد. 
در حالی که بخش تعاون نســبت به بخش 
خصوصی مدیــران حرفه ای تــری تربیت 
می کند.مسکنی در ادامه خاطرنشان کرد: 
با دســتور و نامه معاون اول رئیس جمهور 
به وزیر کشور به زودی مجامع شرکت های 
اســتانی ســرمایه گذاری عدالت به صورت 

دومرحله ای در بازار می شــود و مشــکلات 
آیین نامــه برطرف مــی شــود. در برخی 
شــهرها مثل تهران بیش از یــک میلیون 
و هشــتصد نفر عضو تعاونی ســهام عدالت 
داریم که برگزاری مجامع آن دشــوار است. 
خوشبختانه دفتر تعاونی های سهام عدالت 
در معاونت تعاون شــکل گرفته و بخشی از 

این مسایل برطرف شده است.
وی در مــورد طــرح اعطــای ســهام بــه 
جاماندگان ســهام عدالت نیــز، گفت: این 
طرح مطرح شــده ولی کار جــدی روی آن 

انجام نشده است.مســکنی در ادامه درباره 
تشــکیل بانک مردمی تعاون اظهار کرد: در 
جلســه ای پیشــنهاد کردیم بانک مردمی 
تعاون با سرمایه تعاونگران تشکیل شود که 
در آن جلسه شرکت های تعاونی قول دادند 
۵000 میلیارد تومان سرمایه دراختیار قرار 
دهند و ما شــرکت های پیشــرفته تعاونی 
مانند تعاونی پیشــگامان کویر یزد را داریم 
که فقــط 2000 میلیارد تومــان از طریق 
تأمین مالــی جمعی اقدام بــه جمع آوری 

منابع کرده است.
معاون وزیر تعاون در عین حال از وجود 24 
تعاونی ســهامی عام خبر داد و با بیان اینکه 
برخی از تعاونی ها مانند فولاد از شرکت های 
پیشرو به شــمار می روند، اظهار کرد: قرار 
اســت در همــه اســتان ها نمونه هایی از 
شرکت های تعاونی سهامی عام ایجاد شود 

و تعداد آنها به  40 تعاونی برسد.
به گفته وی ســامانه بازارگام که هم اکنون 
در حال توزیع کالاهای اساسی است توسط 

یک تعاونی انجام می شود.
وی در بخــش دیگــری از اظهــارات خود 

درخصــوص طرح هــای اشــتغال بخش 
تعاون، گفت: برای ســال آینده دو طرح را 
تدوین و تهیه کردیم که یکی طرح مشاغل 
خانگی و در طرح توسعه اشــتغال تعاون با 
هدف گذاری 1۷6 هزار شــغل  که ظرف دو 
ســال با اختصاص 6۷00 میلیــارد تومان 

ایجاد خواهد شد.
به گفته معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، در دو مقطــع زمانی هفته تعاون 
و دهه فجر آمارهایی در خصوص اشــتغال 
تعاون اعلام شــد که در هفته تعاون نزدیک 
به ۸000 شــغل و در دهه فجر ۷0۸۳ شغل 
در بخش تعاون ایجاد شــد کــه جمعا 1۵ 
هزار شــغل امســال در بخش تعاون ایجاد 
شده است.مســکنی در پایان در خصوص 
وام های بــدون وثیقه بخش تعــاون اظهار 
کــرد: شــرکت های تعاونی بــا مراجعه به 
صندوق ضمانت تعاون به صورت خوشه ای، 
زنجیره ای و ضربدری می توانند از تسهیلات 
صندوق ضمانت تعاون استفاده کنند و بعد 
از آن تا سقف ۵00 میلیون تومان وام با چک 

و سفته دریافت کنند.



 ایروان تعرفه  کامیون های ایرانی را کاهش می دهد

و به ارمنستان افزایش می یابد صادرات خودر

وزیر صمت اعلام کرد
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نگاهی به عملکرد یکساله کگل
گل گهر فعال ترین شرکت معدنی و صنعتی 

خاورمیانه در سال ۱۴۰۰
شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر یکی از شــرکت های فعال منطقه 
معدنی و صنعتی در خاورمیانه اســت که در سال 1۳۸۳ با نماد کگل در 
بازار بورس ثبت نماد شد. در حال حاضر، کگل با ارزش بازاری 22۵هزار 
میلیارد تومانی، پنجمین شــرکت بزرگ بورســی و بزرگترین شرکت 

حاضر در صنعت استخراج کانه های فلزی است.
به گزارش رصد اقتصادی، شــرکت معدنی و صنعتــی گل گهر یکی از 
شرکت های فعال منطقه معدنی و صنعتی گل گهر یکی از مطرح ترین 
قطب های فعال معدنی-صنعتی در خاورمیانه است که نقش مهمی در 
سیاست گذاری و مدیریت این منطقه را برعهده دارد. سهام »کگل« در 
سال 1400 عملکرد درخشــانی را ثبت کرده و بازدهی ۵9.۵درصدی 
را رقم زده است.شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر در راستای توسعه و 
تحولی بزرگ در  منطقه گل گهر با مشــارکت سهامداران منطقه طرح 
های توسعه متعددی تعریف و در حال حاضر با پشتکار و حداکثر  توان 
صنعتگران منطقه گل گهر در حال انجام می باشد که در ادامه گزارش 

به معرفی آن ها پرداخته می شود.
 

روند سوددهی کگل در سال 1400
ســرمایه شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر )نماد کگل( در زمان ورود 
به بورس، برابر بــا 44میلیارد تومان بود که هم اکنــون، پس از چندین 

مرحله افزایش سرمایه به 20هزار میلیارد تومان رسیده است.
علیرغم افت محسوس کلیت بازار ســهام، از آغاز امسال تا پایان بهمن 
ماه، کگل موفق شده تا رشد ۵9.۵درصدی قیمت را ثبت کند. در همین 
مدت، شاخص گروه استخراج کانه های فلزی بورس تهران نیز صعودی 
۳6.۸درصدی را به ثبت رسانده است. سوددهی مکرر کگل، سبب شده 
تا سود انباشــته شــرکت به حدود 21هزار و 900میلیارد تومان برسد 
که کگل را به پنجمین نماد بورســی با بیشترین ســود انباشته تبدیل 
می کند.آخرین افزایش ســرمایه کگل نیز در مجمع عمومی فوق العاده 
این شرکت، مورخ دوم اســفند ماه 1400، مورد تایید سهامداران قرار 
گرفت. گفتنی اســت به علت برگزاری این مجمــع، معاملات کگل از 

ابتدای اسفند ماه، متوقف بوده است.
 

عملکرد شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سال 1400
بررسی صورت های مالی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سال های 
اخیر، نشــان می دهد که کگل در 10ســال اخیر همواره سود خالص 
و عملیاتــی مثبت را رقــم زده و این مبالغ در ســال های اخیر رشــد 
چشمگیری را تجربه کرده اند. سود خالص این شــرکت در سال 99 با 
افزایش 116درصدی نسبت به سال 9۸، به بیشترین میزان خود یعنی 

14هزار و 160میلیارد تومان رسید.
عملکرد شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر در ســال 1400 نیز ادامه 
داده داشته و سود خالص شــرکت تا پایان پاییز امسال، از رقم 1۵هزار 

۵60میلیارد تومان عبو کرده است.
 

ونمایی شد لوگوی جدید ایرانسل ر
ایرانسل از لوگوی جدید خود رونمایی کرد.

به گزارش روابط عمومی ایرانسل، تا پیش از این، ایرانسل به عنوان یکی 
از شرکت های ارتباطی برتر ایران شناخته می شد و جایگاه نخست را در 
ارائه خدمات دیتا از آن خود کرده بود. طی سال های اخیر، با بروز تحول 
دیجیتال و ورود کشور به عصر دیجیتال، ایرانسل، نقش و جایگاه خود 

را به عنوان اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران، تثبیت کرده است.
با پیاده سازی ســبک زندگی دیجیتال در ایران، سرعت و سادگی ارائۀ 
خدمات، به اولویت نخســت در انتخاب کاربران تبدیل شــده اســت. 
بازتاب سرعت و ســادگی در لحن و تصویر ایرانســل، می تواند در کنار 
ارائۀ به روزترین خدمات و محصولات دیجیتال، تصویری یک پارچه از 
برند ایرانسل در مسیر تحول ایجاد کند.در نخســتین گام، متناسب با 
تازه ترین جریان های جهانی و همزمان با نوســازی برند گروه ارتباطی 
MTN، ایرانسل نیز از نسخه ای ساده و مینیمال از لوگوی خود رونمایی 
کرد تا در جهان پرسرعت امروز، مأموریت و چشم انداز این شرکت را به 

روشی سریع و ساده به تصور بکشد.
یکپارچه ســازی و ایجاد پلتفرم واحد ارائۀ محصولات و خدمات، تأکید 
بیش از پیش بر جوانان و اندیشــۀ نوآورانه به عنــوان مخاطب اصلی، 
ارتقای ارتباط کارکردی با مشــترکان به یک پیوند مستحکم عاطفی 
و نیز زیبایی شناسی نوگرایانه در هویت ســازمانی، از جمله مهمترین 

اهداف ایرانسل در طراحی استراتژی نوسازی برند خود بوده است.
رنگ زرد و طــرح بیضی، همچون گذشــته، از مهمتریــن المان های 
بصری برند ایرانســل هســتند و در طراحی جدید لوگو نیز، همچنان 
حضور دارند.تقویت رویکرد فعلی ایرانســل در ایفای نقش توانمندساز 
کسب وکارهای دیجیتال به جای نقش صرف اپراتور دیتا و تبدیل شدن 
از شرکت ارتباطی )Telco( به شــرکت فناوری )Techco(، از جمله 

مهمترین محرک های ایرانسل در فرایند نوسازی برند بوده است.
دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانســل، با انتشار پستی در صفحۀ 
اینســتاگرام خود به این مناســبت، تأکید کرد: معتقدیــم که »همه 
شایســتۀ بهره مندی از یک زندگی نو و متصل هستند« و در این مسیر، 
پلتفرم های دیجیتال برتر را برای توسعۀ کشور خلق می کنیم تا زندگی 

درخشان تری را به ارمغان بیاوریم.
وی افزود: تلاش می کنیم تا این پلتفرم هــای دیجیتال، منجر به ایجاد 
»فرصت« برابر برای همه شــود و افراد بتوانند با به کارگیری »انرژی« 

خود، به زندگی درخشان تری دست یابند.
با رونمایی از لوگوی جدید ایرانسل، این لوگو به تدریج و بر اساس برنامۀ 
زمان بندی، در وب سایت، محصولات، کانال های ارائۀ محتوا، تبلیغات 

و درگاه های مختلف ایرانسلی، اعمال خواهد شد.

سخنگوی گمرک اعلام کرد
رشد ۳۸ درصدی تجارت خارجی در ۱۱ ماهه امسال

 ســخنگوی گمرک گفت: تجارت خارجی کشــور در 11 ماهه امسال 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشته رشــد ۳۸ درصدی را تجربه کرده 

است.
 به نقل از گمرک »ســید روح الله لطیفی« در خصــوص مقاصد اصلی 
صادراتی کشور اظهار داشــت: چین، عراق، ترکیه، امارات و افغانستان 

پنج مقصد اول صادراتی کالاهای ایرانی از ابتدای سال تاکنون بوده اند.
وی افزود: چین بــا 2۵.6۳ میلیون تن کالا بــه ارزش 12.6۳ میلیارد 
دلار با رشد 4.۵ درصدی در وزن و ۵6 درصدی در ارزش نسبت به سال 

گذشته در پله اول مقاصد صادراتی کالاهای ایرانی قرار گرفته است.
ســخنگوی گمرک گفت: عراق با خرید 2۸ میلیون تــن کالا به ارزش 
۸.2 میلیارد دلار با رشد 1۷.۵ درصدی در وزن و 20 درصدی در ارزش 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته دومین هدف صادراتی ایران بوده 

است.
وی از افزایش 160 درصدی در وزن و 1۵۳ درصدی در ارزش صادرات 
به ترکیه خبر داد و گفت: این کشــور با خرید 1۵.۳ میلیون تن کالا به 

ارزش ۵.6 میلیارد دلار در جایگاه سوم صادرات کالای ایرانی قرار دارد.
سخنگوی گمرک  امارات را با 9.۸ میلیون تن به ارزش 4.2 میلیارد دلار 
چهارمین مقصــد صادراتی ایران اعلام و تصریح کــرد: صادرات به این 
کشور کاهش 2۸ درصدی در وزن و افزایش ســه درصدی در ارزش را 

نسبت به سال گذشته تجربه کرده است.

تولید

عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران می گوید 
آنچه کــه در فردای پــس از تحریم هــا اهمیت دارد، 
برنامه ریزی دقیق ایران برای استفاده از ظرفیت ها در 

بازسازی اقتصاد است.
حمیدرضا صالحی اظهار کــرد: اقتصاد ما ظرفیت های 
بســیار بزرگی دارد، اما در ســال های گذشته به دلیل 
دور افتادن از اقتصاد جهانی و نبود ارتباطات گسترده 
با مشــکلات جدی مواجه شده اســت. از این رو اگر بنا 
باشــد تحریم ها کنار بروند ما باید مقدمات لازم برای 
بازگشت اقتصاد ایران به تحرکات جهانی و استفاده از 
ظرفیت های لازم برای بهبود زیرساخت ها را در دستور 

کار قرار دهیم.
وی با بیان اینکه افزایــش دوباره فروش نفت، کمترین 

فرصتی اســت که پیش روی اقتصــاد ایران 
قرار می گیرد، بیان کرد: ما باید این ســوال را 
بپرســیم که آیا هدف ما از تمــام مذاکرات و 
لغو تحریم ها، صرفا افزایش 20 تا ۳0 میلیارد 
دلاری درآمدهای نفتی اســت؟ آیا ما امکان 
حضور و رقایت در سایر بازارها را نداریم؟ در 
واقع این یک موضوع نگران کننده اســت که 

اگر بنا باشد تحریم ها کنار بروند، ما تمام تمرکز خود را 
بر فروش نفت بگذاریم و به دیگــر حوزه ها بی توجهی 

کنیم.
نایب رییس کمیســیون انرژی اتاق ایران ادامه داد: در 
این تردیدی وجود ندارد که بــا افزایش جهانی قیمت 
نفت و کاهش دسترسی کشوری مانند روسیه به بازار، 

امکان حضور ما در این حــوزه فراهم خواهد 
شــد و ما می توانیم بازاری که در ســال های 
گذشــته از دســت داده ایم را پس بگیریم، 
اما اگر بنا باشد مانند گذشــته ما با ذهنیتی 
محدودی، صرفا به فروش نفت خام دلخوش 
کنیــم، قطعا در رســیدن به اهــداف کلان 

اقتصادی ناکام خواهیم بود.
صالحی با اشــاره به مشــکلاتی که در حوزه ســرمایه 
گذاری اقتصادی در ایران وجــود دارد، تصریح کرد: ما 
نه تنها شــرایط را برای حضور سرمایه گذاران خارجی 
فراهم نکرده ایم که حتی شــانس حضور شرکت های 
داخلــی در پروژه هــای کلان را نیز کاهــش داده ایم. 
در کشــوری مانند ترکیه بســیاری از برندهای بزرگ 

جهان تولید مشــترک و خط تولید رسمی دارند و این 
کالاها به نقاط مختلف دنیا صادر می شــود. چرا ما در 
ایران نتوانیم این سرمایه گذاری های مشترک را فعال 
کنیم؟ این ســرمایه گذاری ها می تواند برای ما آورده 
اقتصادی قابل توجه و امنیت در برابر تحریم های آینده 
را به ارمغان بیاورد.وی در پاسخ به سوالی درباره امکان 
جایگزینی گاز ایران با گاز روسیه پس از تحولات اخیر 
نیز گفت: ما باید برای حضور در چنین بازارهایی برنامه 
ریــزی کنیم. ورود به کنسرســیوم های بیــن المللی 
با حضور چند کشــور منطقه و ارائه مســیر انتقال گاز 
ایران بــه اروپا قطعا گره گشــا خواهد بــود و اگر تفکر 
درستی غالب شود، در این تردیدی نیست که گاز ایران 

می تواند به مقاصد دورتر نیز صادر شود.

یوزکیس جراحی از راه دور مبتنی بر تکنولوژی نســل 
پنج همراه اول، که با ربات بومی جراح شرکت نوآوران 
رباتیک و پزشــکی سینا ارائه شــد، محصول برگزیده 

ششمین جشنواره نوآوری برتر ایرانی شد.
به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات سیار 
ایران، »ششــمین جشــنواره نوآوری برتر ایرانی« با 
حضور سیداحســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی، رســول جلیلی رئیس دانشگاه صنعتی شریف 
در این دانشــگاه برگزار و از همراه اول به عنوان متولی 
توســعه راهکار و ســامانه »جراحی رباتیک بر بســتر 
تکنولوژی نسل ۵ تلفن همراه« با اهدای لوح و تندیس 
به حمید بهروزی قائــم مقام مدیرعامــل اپراتور اول 

تقدیر شد.
 سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
این رویداد در ســخنانی با تاکید بر اینکه در عصری به 
سر می بریم که کســب و کارها بدون نوآوری، قابلیت 
ادامه حیــات در اکوسیســتم اقتصــادی را نخواهند 
داشــت، اظهار کرد: بنابراین نوآوری را نباید به چشم 
لوکس نگاه کــرد. نــوآوری یکی از اصول پیشــرفت 

اقتصادی است.
 وی خاطر نشــان کرد: یکــی از اهداف ما در 
وزارت امــور اقتصــادی و دارایــی، اصلاح 
مجوزهای کسب و کار اســت تا به این طریق 
باب ورود به کســب و کارها گشــوده باشد و 
فضا رقابتی بماند؛ این روشی است که باعث 
می شــود آنها که نوآورتر هســتند، پیشرو 

باشند.
 وزیــر امور اقتصــادی و دارایی همچنین در حاشــیه 
این رویداد که هر ســاله بــه معرفی برتریــن نوآوری 
ها و محصولات شــرکت هــای ایرانی می پــردازد و 
نمایشــگاهی از برندهای فناور و محصولات آن ها نیز 
برگزار می شود، با حضور در غرفه همراه اول و آشنایی 
با »یوزکیس جراحــی از راه دور«، ضمــن ابراز علاقه 
مندی، تاثیر این قبیــل تکنولوژی هــا و کاربردهای 
فناورانه بر فضــای اقتصــاد دیجیتال را بســیار زیاد 

ارزیابی کرد.
 همراه اول کــه به عنوان »لوکوموتیو پرقدرت مســیر 
حرکتی ایــران دیجیتــال« از ســال 1۳9۵ ورود به 

فنــاوری 5G را زمینــه چینی کــرده بود، 
توانست یکی از یوزکیس های مهم مرتبط با 
این نسل از فناوری که همان »جراحی از راه 
دور« است را برای نخستین بار در نمایشگاه 
ایران تلکام ســال 1۳9۷ رونمایی کند و به 

نمایش عمومی بگذارد.
 به دنبال این فرآیند توســعه ای، در تیرماه 
سالجاری برای نخستین بار در کشــور شاهد استفاده 
از  یوزکیس مذکور به صــورت واقعی روی یک حیوان 
بودیم تا زمینه ای فراهم شود، پزشــکان در آینده ای 
نزدیک بتوانند جراحی روی انســان را بر بستر شبکه 

پرسرعت همراه اول تجربه کنند.
 بنابراین نخســتین پروژه جراحی از راه دور با ســامانه 
جراحی رباتیک سینا بر بستر شــبکه امن و پرسرعت 
همراه اول از فاصله ۷ کیلومتری بین بیمارســتان امام 

خمینی)ره( و بیمارستان سینا انجام شد.
 اجرای موفقیت آمیز این پروژه فرصتی شــد تا همراه 
اول ایــن یوزکیس کاربردی و بســیار مهــم مرتبط با 
صنعت پزشکی را در نمایشــگاه ایران تلکام سالجاری 

نیز به صــورت واقعــی در معرض دید عمــوم مردم و 
بازدیدکنندگان قرار دهد.

 اپراتور اول تلفن همراه کشور پیش از این و با همکاری 
دانشگاه های برتر کشور نیز توانسته بود ربات جراحی 
را در نمایشــگاه ایران تلکام 201۸ ارائــه کند که در 
آن ضمن طراحــی و ســاخت ربات بومــی، جراحی 
کرانیوتومــی برای خونریــزی مغزی حــاد )هماتوم 

اپیدورال( به صورت از راه دور انجام می شد.
 ربات جراح سینا به نام »ابوعلی سینا« دانشمند ایرانی 
نامگذاری شــده و در واقع این ربات متناظــر با ربات 
داوینچی که در آمریکا ساخته شده، طراحی شده است 
که عملکرد آن، یک سیستم پیشــرفته جراحی از راه 
دور اســت که از طریق یک مانیتور و دو بازوی رباتیک 

انجام می شود.
 این ربات دارای یک کنسول جراحی است که جراح در 
پشت آن قرار می گیرد و با استفاده از دو بازوی رباتیک 
قادر به کنترل و هدایت جراحی است. در کنار کنسول 
یک مانیتور قــرار دارد که جراح می توانــد تاثیر عمل 

جراحی را مشاهده کند.

اتاق

همراه اول

خریدار  وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
نشست هم اندیشــی با شبکه خرده فروشی 
)اصناف کشــور(، اجرای طرح درج قیمت 
تولیدکننــده و شفاف ســازی قیمت هــا 
را ســبب شــکل گیری رقابت واقعــی و به 
دنبــال آن ارتقای کیفیت کالاها دانســت.

به گزارش وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 
»ســیدرضا فاطمی امین« افزود: با توجه به 
این که حداکثــر تخفیف واحدهای تولیدی 
)کارخانه ها( به شبکه توزیع سه درصد بوده 
و تخفیف بیش از سه درصد مستلزم دریافت 
مجوزهای لازم اســت، پــس تخفیف های 
اغواکننده فروشــگاه ها نیز بــا اجرای طرح 

درج قیمت تولیدکننده از بین می رود.

تکلیف فروشنده برای درج قیمت 
مصرف کننده روی قفسه کالا

وی در ادامــه تصریح کرد: بر اســاس ماده 
1۵ نظام صنفی، خرده فــروش باید قیمت 
مصرف کننــده را بــر روی قفســه کالا در 
معرض دید خریدار قرار دهد که این در واقع 

استاندارد جهانی نیز هست.

بازرسی هوشمند با درج فاکتورها 
در سامانه جامع تجارت

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 

درج فاکتورهــا در ســامانه جامــع تجارت 
خاطرنشــان کرد: با ایــن کار بازرســی ها 
هوشــمند شــده و رصد و پایش بازار بدون 
دخالت عامل انســانی انجام می شود، وقتی 
بار نظارتی و بازرســی روی خرده فروشی ها 

برداشته شود به ثبات قیمتی کمک می شود.

ثبات قیمت ها از اهداف اصلی
 اجرای طرح

 فاطمی امیــن، ثبات قیمت هــا را از اهداف 
اصلی اجــرای این طرح دانســت و گفت: با 
اجرای طرح شــفافیت قیمتی و درج قیمت 
تولیدکننده با کمتریــن چالش می توان بر 

بازار نظارت داشت.

صادرات کشورمان از مرز 45 میلیارد 
دلار عبور کرده است

وی در بخش دیگــری از ســخنان خود با 
اشاره به رشــد صادرات و درآمدهای نفتی 

کشــور، بیان داشــت: صادرات غیرنفتی تا 
اول اســفند ماه از مرز 4۵ میلیارد دلار عبور 
کرده و این موضوع نشانگر افق های روشنی 
در اقتصاد کلان کشور اســت و با همدلی و 
هم افزایی همه ارکان و ذی نفعان، شــرایط 
امیدوارکننــده ای در آینده رقــم خواهد 

خورد.

کاهش تورم نقطه به نقطه
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت همچنین 
اضافه کرد: تــورم ســالیانه از 4۵ درصد در 
شهریورماه به حدود ۳۵ درصد رسیده است 
و متعاقب این موضوع، تــورم نقطه به نقطه 

نیز کاهشی شده است.
در این جلسه همچنین روســای اتاق های 
اصناف سراسر کشور در خصوص مشکلات 
شبکه توزیع و خرده فروشی در طرح جدید 
درج قیمت تولیدکننده بــه بیان مهم ترین 
نقطه نظرات خــود )به صــورت مجازی و 

حضوری( پرداختند.
رفع دغدغه های مــردم در خصوص قیمت 
نهایی کالاهــا در طرح جدیــد، حمایت از 
خرده فروشــی در شــبکه توزیــع، نظارت 
بیشــتر بر فروشــگاه های زنجیره ای و الزام 
به درج قیمــت هم زمــان مصرف کننده از 

مهم ترین مسائل مطرح شده بود.

خریــدار  عضو هیئــت مدیــره انجمن 
دوستی ایران و ارمنستان اظهار داشت: قبلا 
محصولات ایران خودرو به ارمنستان صادر 
می شد اما در قالب سفر آقای وزیر توافق شد 
که صادرات محصولات این خودروسازی به 

ارمنستان بیشتر شود.
علیرضا نظیــف در مــورد آخرین وضعیت 
تجارت بــا ارمنســتان و نتایج ســفر وزیر 
صمت به این کشــور اظهار کرد: وزیر صمت 
چند روز قبل ســفری به ارمنستان داشتند 
و خوشــبختانه توافقــات خوبــی صورت 
گرفت. ارمنستان تنها کشور همسایه ایران 
اســت که ارتباط زمینی ما را با کشورهای 
اوراســیا ایجاد می کنــد. ۵ کشــور یعنی 
روسیه، بلاروس، قزاقســتان، قرقیزستان و 
ارمنســتان عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
هســتند. ایران می تواند از این فرصت برای 
ورود به بــازار 200 میلیون نفری اوراســیا 
اســتفاده کند. مقامــات این کشــور نیز از 

همکاری با ایران استقبال می کنند.
وی افزود: مذاکراتی پیرامون تولید محصول 
مشترک، صادرات خدمات فنی و مهندسی 

مانند سدســازی و جاده، صــادرات لوازم 
خانگی بین وزیر صمت ایران با وزیر اقتصاد 
و وزیر زیرســاخت ها و معاون نخست وزیر 
ارمنستان داشتند و توافقاتی صورت گرفت. 
توافقاتــی نیز در مورد کاهــش تعرفه  ورود 
کامیون های ایرانی به ارمنســتان شــد اما 
قرار اســت که جزییات این موضوع در یک 
کارگروه مشخص شود. در حال حاضر برای 
هر کامیون حــدود ۳00 تا 400 دلار هزینه 
ترانزیت کالا برای کامیون های ایرانی است 
کــه امیدواریم در قالب ایــن توافق کاهش 

خوبی در این هزینه ها انجام شود.
عضو هیئــت مدیره انجمن دوســتی ایران 
و ارمنستان با اشــاره به صادرات خودرو به 
این کشــور گفت: قبلا محصــولات ایران 
خودرو به ارمنســتان صادر می شــد اما در 
قالب سفر آقای وزیر توافق شد که صادرات 
محصولات این خودروســازی به ارمنستان 

بیشتر شود.
وی اضافــه کرد: ارمنســتان یکــی از چند 
مســیر اصلی کریدور شمال به جنوب است 
و دولت جدید ایران هم به گســترش روابط 

با همســایه ها تاکید دارد در همین راســتا 
امیدواریم که میــزان صادرات مــا به این 
کشور در سال آینده از ۳00 تا 400 میلیون 
دلار که امروز وجود دارد بیشتر شود. حتی 
صحبت هایی از صــادرات 1 میلیارد دلاری 
در میان اســت. با وجود همه مشکلاتی که 
کرونا به وجو آورده و حتی مســائل متعاقب 
جنگ 44 روزه قره باغ، ایران و ارمنستان در 
میزان تجارت خود کاهشی نداشته است و 

امیدوار هستیم که افزایش نیز پیدا کند.
نظیف در مــورد صادرات خدمــات فنی و 
مهندســی به ایروان توضیح داد: ارمنستان 
در حال بازسازی جاده شــمال به جنوب از 
مرز ایران تا مرز گرجستان است تا هم زمان 
رسیدن به گرجستان کاهش یابد و هم جاده 
ترمیم شود. در همین راســتا تصمیم دارد 
که مناقصاتی را بــرای پروژه های مربوط به 
این موضوع برگزار و اعلام آمادگی کرده اند 
که شرکت های فنی و مهندســی ایران در 
این مناقصات شــرکت کنند. قرار است که 
در این مســیر چند تونل احداث شــود که 
شرکت های ایرانی نیز در مناقصات مربوط 

به آن شرکت می کند.
وی در ادامه بیان کرد: ایران ظرفیت خوبی 
در صادرات خدمات فنی و مهندســی دارد 
و ارمنســتان نیز در حالا حاضــر روی این 
زیرساخت ها تمرکز کرده اســت. بنابراین 
ایران می تواند یک شــریک خوب اقتصادی 
در این پروژه های زیرساختی شود. علاوه بر 
این وزارت نیرو مســئول ایرانی کمیسیون 
مشترک ایران و ارمنســتان است و ما خط 
لوله گاز هم به این کشــور داریم، همچنین 
ارمنستان به دنبال ســاخت چند سد است 
و به همین دلایل قرار شــده که این کشور 
همکاری بیشــتری با وزارت نیــروی ایران 
داشته باشد. کمیسیون مشــترک ایران و 

ارمنســتان در یک تا دو ماه آینده در ایروان 
برگزار می شــود و در مفاد آن به این موارد 

پرداخته می شود.
مســئول میز ارمنســتان در اتاق بازرگانی 
تبریز خاطرنشان ســاخت:  ارمنستان یک 
فرصت اســتثنایی برای ایران است، گرچه 
خود بازار این کشــور کوچک بوده و تنها ۳ 
میلیون نفر دارد اما این کشــور در موقعیتی 
قرارگرفتــه که می تواند گفــت در چهارراه 
شــرق و غرب و شــمال و جنوب اســت. با 
توجه به اینکه ارتباط ارمنســتان با ترکیه و 
محصولات ترکی کم شــده، فرصت خوبی 
برای ایران به وجود آمده که می توانیم از آن 

استفاده کنیم.

وسیه را می گیرد؟ عضو اتاق بازرگانی تهران پاسخ داد؛ ایران بازار نفت و گاز ر

محصول جراحی از راه دور همراه اول بر بستر 5G، برگزیده جشنواره نوآوری برتر ایرانی



استفاده از یک فرصت اضطراری

وانه بازار می شود؟ چگونه نفت ایران با هزینه کمتر ر

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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امضای ۱۵.۶ میلیارد دلار قرارداد و تفاهم نامه 
در دولت سیزدهم

وزیر نفت با انتشار مطلبی در حســاب کاربری خود در توئیتر از امضای 
بیش از 4۵ قــرارداد و تفاهم نامه به ارزش 1۵.6 میلیــارد دلار در 6 ماه 

نخست دولت سیزدهم خبر داده است.
 جواد اوجی در تازه ترین مطلب خود در توئیتر نوشت: به لطف پروردگار 
متعال، در 6 ماه نخســت  دولت مردمی،  وزارت نفت بالغ بر 4۵ قرارداد و 
تفاهم نامه با سرمایه گذاری 1۵.6 میلیارد دلار در زمینه توسعه میادین 
نفــت و گاز، جمع آوری گازهای مشــعل، احداث خطــوط لوله انتقال 
فرآورده های نفتی، بهسازی پالایشگاه ها و ذخیره سازی زیرزمینی گاز 

منعقد نموده.
وزارت نفــت در 6 ماه گذشــته معطل توافــق وین نمانده و  توســعه و 

 سرمایه گذاری در اولویت اقدامات این وزارتخانه قرار دارد.

موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو پیش بینی کرد
بارش ها تا انتهای اردیبهشت ماه سال آینده 

کمتر از متوسط بلندمدت
 براساس پیش بینی موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو وضعیت پیش 
بینی شده برای دوره سه ماه ابتدای اسفند1400 تا انتهای اردیبهشت 
ماه1401دربیشــترحوضه های آبریزکشــور)به جز موارد مربوط به 

حوضه آبریزدریای خزر( کمتراز متوسط بلندمدت باشد.
 وضعیت بارش های کشور در پاییز چندان مطلوب نبود و میزان بارش ها 
در این فصل بیانگر آن است که پاییز ســال جاری آن چنان که پیش تر 
سازمان هواشناســی اعلام کرده بود یکی از خشک ترین فصل های نیم 
قرن اخیر بود، اما وضعیت در زمســتان امســال کمی بهتر شده است و 

بارش های به نسبت خوبی در کشور شاهد بودیم.
چندی پیش هم »علــی اکبر محرابیــان« وزیر نیــرو در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا درباره وضعیت بارش ها گفت: میــزان بارش ها در برخی 
از نقاط زیاد بوده اســت.وی ادامه داد: میزان زیاد بــارش به طور عمده 
در نقاط جنوبی کشــور و در اســتان های کرمان، جنوب سیســتان و 

بلوچستان، هرمزگان، بخشی از بوشهر و جنوب فارس بوده است.
وزیر نیرو گفت: اما در بخشی از حوضه ها هم بارش کمتر از نرمال بوده و 

در اسفند ماه پیش بینی بارش ها در حد نرمال است.
اکنون تــازه ترین گزارش موسســه تحقیقات آب حاکی از آن اســت 
که برای دوره ســه مــاه ابتدای اســفند1400 تا انتهای اردیبهشــت 
ماه1401دربیشــترحوضه های آبریزکشــور)به جز موارد مربوط به 

حوضه آبریزدریای خزر( کمتراز متوسط بلندمدت باشد.

میزان بارش پیش بینی شــده برای حوضه آبریز دریای خزر از ابتدای 
اسفندامسال تا انتهای اردیبهشت ماه ســال آینده 149 میلیمتر است 
که در مقایســه با  دوره متوســط بلندمدت کــه 14۵ میلیمتر بارش 
داشــته ۳ درصد اختلاف بارش مثبــت خواهد داشــت.حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه نیز از ابتدای اسفند ماه امســال تا آخر اردیبهشت سال 
آینده، 149 میلیمتر بارش دریافت خواهد کرد که در مقایســه با دوره 
بلندمدت که 1۵0 میلیمتر بارش ثبت شــده دارد با رشــد منفی یک 

درصدی همراه است.
میزان بارش پیش بینی شده برای حوضه آبریز فلات مرکزی از ابتدای 
اسفندماه امســال تا انتهای اردیبهشت ســال آینده ۵2 میلیمتر است 
و این درحالی اســت که میزان بارش دوره بلندمــدت این حوضه ۸4 

میلیمتر بوده که کاهش ۳۸ درصدی  خواهد داشت.
حوضه آبریز قره قوم هم از ابتدای اســفندماه امسال تا آخر اردیبهشت 
ماه ســال آینده 9۵ میلیمتری بارندگی خواهد داشــت که در مقایسه 
با دوره بلندمــدت که 112 میلیمتر بارش ثبت شــده د ارد کاهش 1۵ 

درصدی را شاهد خواهد بود.
وضعیت بارش پیش بینی شده برای حوضه آبریز مرزی شرق از ابتدای 
اسفندماه امسال تا آخر اردیبهشت ماه ســال آینده ۳6 میلیمتر است، 
درحالی که این حوضه در دوره بلندمدت 6۷ میلیمتر بارش داشــته که 

کاهش 4۷ درصدی یافته است.
میزان بارش پیش بینی شــده برای حوضه آبریــز دریای عمان و خلیج 
فارس از ابتدای اسفندماه تا آخر اردیبهشت ماه سال آینده ۸۵ میلیمتر 
اســت که در مقایســه با دوره بلندمدت که 1۳۵ میلیمتر بارش ثبت 
شده دارد کاهش ۳۷ درصدی را خواهد داشت.در فاصله زمانی ابتدای 
اســفندماه 1400 تا آخر اردیبهشــت مــاه 1401 از مجموع حوضه 
های آبریز درجه دو کشــور حوضه های بندرعباس، سدیج، حله رود و 
رودخانه هــای کوچک، کل، مهران و مســیل های جنوبــی و نیز مند، 
کاریان و خنج میزان بارش های پیش بینی شده برای آنها در مقایسه با 

متوسط بلندمدت کاهش ۵0 درصدی خواهند داشت.
براســاس این گــزارش وضعیت بارش اســفند ماه 1400 در بیشــتر 
حوضه های آبریز واقع در جنوب، غرب و مرکزکشــور کمتر از متوسط 

بلندمدت پیش بینی می شود.

وئلا تلاش هند برای از سر گرفتن واردات نفت ونز
دیپلمات های هنــدی در حال مذاکره بــا آمریکا برای از ســر گرفتن 

واردات نفت از ونزوئلا هستند.
 ای کی گوپتا، مدیرعامل شرکت او ان جی سی ویدش، دومین شرکت 
بزرگ نفت و گاز هند، روز یکشنبه )1۵ اسفندماه( تأیید کرد که هند و 
وزارت امور خارجه ایالات متحده در حال مذاکره هستند تا این شرکت 
بتواند بدهی های گذشــته خود را با واردات محموله های نفتی ونزوئلا 

تسویه کند.
وی پیش از برگزاری کنفرانس انرژی سراویک گفت: این مسئله کاملًا 
منطقی است، زیرا بر اساس این پیشــنهاد مبلغی به دولت ونزوئلا  که 

تحت تحریم ایالات متحده است  پرداخت نمی شود.
شــرکت نفت دولتی ونزوئلا مشــخص کرده بود که محموله های نفت 
خود را در ازای بدهی خود به شــرکت او ان جی ســی ویدش و شرکت 
مورل اند پرام فرانسه - یکی از شــرکای ونزوئلا در یک سرمایه گذاری 
مشترک دیگر - ارســال کند. هرگونه انتقال نیاز به تأیید ایالات متحده 
دارد.گوپتا در این باره گفت: وزارت امور خارجه آمریکا و ســفارت هند 
در واشــینگتن در حال انجام مذاکراتی درباره پیشنهاد مبادله نفت در 
برابر بدهی ونزوئلا هستند.سرمایه گذاری های مشترک ونزوئلا، حدود 
420 میلیون دلار به او ان جی سی ویدش بدهکار هستند. این بدهی به 

پیش از تحریم های ونزوئلا توسط ایالات متحده مربوط می شود.
مدیرعامل دومین شــرکت بزرگ نفت و گاز هند تصریــح کرد: از نظر 
شرکت ها این مسئله منطقی است، زیرا هیچ سرمایه گذاری در ونزوئلا 
انجام نمی شود. ایالات متحده با تحریم های خود به دنبال جلوگیری از 

جریان نقدینگی به دولت ونزوئلا بوده است.

و نیر

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آســیا در 
واکنش به احتمال ممنوعیت صادرات انرژی روســیه 
توسط آمریکا و اروپا و ایجاد شوک رکود تورمی بزرگ 

در بازارهای جهانی، جهش پیدا کرد.
بهای معاملات نفت برنت 10.4۳ درصد افزایش یافت 
و به 1۳0 دلار و 4۳ ســنت در هر بشــکه رسید. بهای 
این معاملات نوسان دارد و در زمان گشایش بازار تا 1۸ 

درصد صعود داشت.
 افزایش قیمت تحت تاثیر احتمال تحریم نفت روسیه 
توســط آمریکا و اروپا روی داد. بهای معاملات وســت 

تگــزاس اینترمدیت آمریــکا 9.2۸ درصد 
افزایش یافت وبه 126 دلار و ۳9 ســنت در 
هر بشکه رســید.افت ارزش یورو ادامه دارد 
و همزمان قیمت کالاها با ادامه حمله نظامی 
روســیه به اوکراین، افزایش پیدا کرده است. 
بازارهای سهام آســیا اقیانوسیه روز دوشنبه 

قرمزپوش شدند.
اتان هریس، اقتصاددان ارشــد بانک امریکا به رویترز 
گفت: اگر غرب عمده صادرات انرژی روسیه را کاهش 
دهد، شــوک بزرگی بــرای بازارهــای جهانی خواهد 

بود. از دســت رفتن پنج میلیون بشکه نفت 
روسیه، باعث دو برابر شــدن قیمتهای نفت 
به 200 دلار در هر بشکه و رشد کمتر اقتصاد 
جهانی می شــود.طبق گزارش بانک امریکا، 
نفت تنها کالایی نیســت که قیمت آن رو به 
افزایش اســت و قیمتهــای کالا قوی ترین 
شروع ســال را از ســال 191۵ به این طرف 
داشــته اند. این وضعیت تورم جهانی را تشــدید می 
کند. ســرمایه گذاران اکنون منتظر انتشــار شاخص 
قیمت مصرف کننده آمریکا هستند.بر اساس گزارش 

اینوستینگ، شرایط فعلی بانک مرکزی اروپا را که قرار 
است تصمیم سیاســت پولی خود را اواخر هفته اعلام 

کند، به دردسر می اندازد.
 تاپاس اســتریکلند، اقتصاددان موسسه NAB گفت: 
با توجه به این که احتمال رکود تورمی واقعی اســت، 
بانک مرکزی اروپا احتمالا حداکثر انعطاف پذیری را در 
خصوص برنامه خرید دارایی به میزان 20 میلیارد یورو 
تا سه ماهه دوم ســال میلادی جاری و پس از آن حفظ 
می کند و به این ترتیب زمــان افزایش نرخهای بهره را 

عقب می اندازد. 

نفت

خریدار  یک نماینده سابق مجلس با بیان 
اینکه ما باید علاوه بر بازگشت به بازار قبلی، 
بازارهای جدید را نیز بدست بیاوریم، گفت: 
اکنون در این شرایط برخی عنوان می کنند 
که ایران نفت را گران و فراوان می فروشــد و 
اضطراری به توافق نیست، این نگاه مبتنی 

بر مباحث کوتاه مدت است.
جلال میرزایی، در ارزیابــی روند صعودی 
قیمت اظهار داشــت: قبــل از وقوع جنگ 
روســیه و اوکراین هم قیمــت نفت میل به 
افزایش قیمت داشــت و اکنــون این روند 
تشدید شده اســت، البته این شرایط را در 
مواردی مشــابه و در مقیاس کوچک تر نیز 
زمان درگیری های لیبــی، الجزایر، افزایش 
تنــش در خلیج فــارس و یا جنــگ ایران 
شــاهد بوده ایم که روی قیمت نفت در بازار 

تاثیرگذار بوده اند. 
وی افزود: اکنون شــاهد بحرانی هستیم که 
بســیاری از کشــورها را درگیر کرده چون 
یکی از بزرگترین صادرکنندگان نفت و گاز 
جهان وارد یک درگیری شده که چشم انداز 
آن روشن نیست، بســیاری عنوان می کنند 
که طولانی خواهد بود. همین نامشــخص 
بودن جنگ و تاثیر روی بــازار انرژی باعث 
شده التهابات شــدید ایجاد شود و قیمت ها 
افزایش زیادی داشــته باشــد. ضمن اینکه 
اظهارات روزهای اخیر راجع به تحریم نفت 
و گاز روسیه هم عاملی مهم تر از نفت باعث 

تنش هایی در بازار انرژی شده است.
این عضو سابق کمیســیون انرژی مجلس با 
بیان اینکه هرچه درگیری و تنش ها افزایش 
پیدا کند روی قیمت تاثیر می گذارد، تاکید 
کرد: در این شرایط ما نیز باید از این فرصت 
برای رفع تحریم های نفتی و گازی استفاده 
کنیم که بتوانیــم با تمام ظرفیــت به بازار 
برگردیم، اما باید بــه برخی تحولاتی هم که 
در جریان اســت و می توانــد موانعی ایجاد 
کند و لغــو تحریم ها را تحت الشــعاع قرار 

دهد، توجه کنیم.
وی با اشــاره به ســفر هیــات امریکایی به 
ونزوئلا گفــت: اکنون هیاتــی از امریکا در 
اقدامی معنادار به ونزئلایی که نفت و گازش 
توســط خود ایالات متحده امریکا تحریم 
شــده بود، ســفر کرده اند تا توافق کرده و 
پالایشگاه های امریکایی اجازه واردات نفت 

از ونزوئلا داشته باشند، این رویه جهت کند 
شــدن روند افزایش قیمت ها در کوتاه ترین 

زمان است.
میرزایی بیان داشــت: به نظر می رسد این 
اتفاق در روزهای آینده روند سرعت افزایش 
قیمت نفت و گاز را در بازار جهانی کم کند، 
در هر حال صرف نظر از این مســئله دغدغه 
این اســت کــه تصمیم گیران کشــور ما از 
فرصت اســتفاده کنند تا با هزینه کمتری 

نفت را وارد بازار کنیم. 
وی با بیان اینکه ما باید علاوه بر بازگشــت 
به بازار قبلی و بازارهای جدید را نیز بدست 
بیاوریم، گفت: اکنون در این شرایط برخی 
عنــوان می کنند کــه امروز ایــران نفت را 
گران و فــراوان می فروشــد و اضطراری به 
توافق نیســت، این نگاه مبتنــی بر مباحث 

کوتاه مدت است. 
ایــن نماینــده ســابق مجلــس در ادامه 
خاطرنشــان کــرد: اخیــرا یک ســناتور 
جمهوری خــواه امریکایی تندرو بنام مارک 
روبیو که همیشــه علیه ایران مواضع تندی 
داشــته اشــاره می کند که دولت امریکا در 
تلاش است که بر تحریم روسیه تمرکز کند 
اما از سوی دیگر به این نکته نیز اذعان کرده 
که توافق نفت ایران را روانــه بازار می کند، 

این بدان معناست که بازار به نفت ایران نیاز 
دارد و ما باید از این فرصت استفاده کنیم. 

وی یادآور شد: اگرچه اکنون صادرات نفت 
ایران افزایش پیدا کرده و کشــورهایی مثل 
چین و هند از ایران نفــت می خرند اما باید 
توجه کنیم که اگر این شــرایط اضطراری 
رفع شود همین دو کشــور چین و هند هم 
ممکن اســت خرید از ایران را کم کرده و یا 
متوقف کنند، ما بایــد از فرصت امروز برای 
عقد قراردهای طولانی مــدت فروش نفت 
اســتفاده کنیم تا زمانی کــه دوباره تحریم 
شــدیم بتوانیم با مشــتریان جدید و بازار 

جدید وارد معامله شویم.
رویترز در گزارشی از حرکت قیمت نفت به 
ســمت 1۵0 دلار خبر داده و نوشته است: 
قیمت نفت در روز دوشنبه بیش از 9 درصد 
افزایش یافت و به بالاترین حد خود از سال 
200۸ رسید، زیرا ایالات متحده و متحدان 
اروپایی در حال بررســی ممنوعیت واردات 
نفت روســیه هســتند و تأخیر در بازگشت 
احتمالی نفت خام ایران به بازارهای جهانی 

به نگرانی های شدید عرضه دامن زد.
بهای معامــلات آتی نفت برنــت با 12.61 
دلار یــا 10.6 درصد افزایش بــه 1۳0.۷2 
دلار در هر بشکه رســید، در حالی که نفت 

خام وســت تگزاس اینترمدیــت آمریکا با 
10.41 دلار یا 9 درصد افزایش، به 126.09 

دلار رسید.
در چنــد دقیقــه ابتدایــی مبــادلات روز 
دوشنبه، نفت برنت و وســت تگزاس بیش 
از 10 دلار در هر بشــکه افزایش یافت و به 
بالاترین ســطح از جولای 200۸ رســید 
که برنــت 1۳9.1۳ دلار و وســت تگزاس 

1۳0.۵0 دلار بود.
تحلیلگــران بــازار نفت می گوینــد: » این 
بایکوت، فشــار زیادی بر عرضه نفت و گاز 
وارد می کنــد که قبلًا تأثیــر افزایش تقاضا 
را احســاس کرده اســت. قیمت ها احتمالا 
در کوتاه مــدت افزایــش خواهــد یافت و 
حرکت به سمت بشــکه ای 1۵0 دلار دور از 
ذهن نیســت.«وی ادامه داد: چنین اقدامی 
فشار بیشــتری بر اقتصادهای جهانی وارد 
می کند، تورم را بالاتر می بــرد و بانک های 
مرکزی را به بحث در مورد ســرعت اجرای 

افزایش نرخ بهره می برد.
قیمت جهانی نفت از ابتدای سال 2022 به 
همراه سایر کالاها 6۷ درصد افزایش یافته 
است که نگرانی ها را در مورد رشد اقتصادی 

جهان و رکود تورمی افزایش داده است. 
تحلیلگران بانک آمریــکا می گویند که اگر 

بیشــتر صادرات نفت روســیه قطع شود، 
ممکن اســت ۵ میلیون بشــکه یا بیشــتر 
کسری داشته باشد و این به آن معناست که 
قیمت نفت از 100 دلار به 200 دلار در هر 

بشکه می رسد.
هووی لی، اقتصاددان سنگاپوری گفت: در 
بدترین ســناریوی تحریــم کامل صادرات 
انرژی روســیه، از دیدن معامله برنت بالای 

200 دلار تعجب نخواهم کرد.
روســیه با صادرات حدود ۷ میلیون بشکه 
در روز بزرگتریــن صادرکننــده نفت خام 
و فرآورده هــای نفتی جهان اســت. برخی 
از حجم صــادرات نفت قزاقســتان از بنادر 

روسیه نیز با مشکلاتی مواجه شده است.
علیرغم افزایش قیمت نفت، شــرکت های 
انرژی ایالات متحده در هفته گذشته تعداد 
دکل های نفتی فعال خــود را کاهش دادند 
که نگرانی های مربوط به عرضه را تشــدید 
کرد. شــرکت ملی نفت آمریکا روز یکشنبه 
اعلام کرد، بســته شــدن میدان های نفتی 
در لیبی منجر به از دســت دادن ۳۳0 هزار 
بشــکه در روز شــد که بیش از 2۵ درصد از 

تولید این شرکت در سال 2021 بود.
مذاکــرات بــرای احیای توافق هســته ای 
ســال 201۵ ایران با قدرت های جهانی روز 
یکشنبه به دنبال درخواســت روسیه برای 
تضمین آمریکا مبنی بر اینکه تحریم هایی 
که بر سر مناقشه اوکراین با آن روبه رو است 
به تجارتش با تهــران لطمــه نمی زند، در 
بلاتکلیفی فرو رفت. به گفتــه منابع، چین 
همچنین خواســته های جدیدی را مطرح 

کرده است. 
آنتونی بلینکن، وزیر امــور خارجه آمریکا 
روز یکشــنبه در واکنش به درخواست های 
روســیه گفت که تحریم های اعمال شــده 
علیه روســیه به دلیــل تهاجم روســیه به 
اوکرایــن هیچ ارتباطی با توافق هســته ای 

احتمالی با ایران ندارد. 
آمریتا ســن، یک کارشــناس نفتی گفت: 
»ایــران تنها عامــل نزولی واقعی بــود، اما 
اگر اکنون توافق با ایران بــه تعویق بیفتد، 
می توانیم خیلی ســریع تر بــه کف مخازن 
برســیم، به خصوص اگر بشکه های روسیه 
برای مــدت طولانی خــارج از بــازار باقی 

بمانند«.

قیمت نفت به مرز ۱۳۰ دلار رسید

توزیع عادلانه یارانه پنهان انرژی با تعرفه گذاری های جدید
علی مــرادی  یکی از آثــار تعرفه گذاری 
پلکانی که کمتر به آن توجه شــده اســت، 
کاهش اختلاف طبقاتــی در بهره مندی از 
یارانه انرژی است که با جریمه پرمصرف ها 
و رایگان کردن خانواده های تحت پوشــش 

محقق می شود.
 آئین نامه مصــوب هیأت وزیــران درباره 
نحوه تعیین تعرفه مشترکان برق همزمان 
بــا بهینه ســازی مصرف انرژی در کشــور 
توزیع عادلانه تر یارانه های هنگفت اقتصاد 
را هدف قــرار داده اســت، به گونــه ای که 
اقشار تحت پوشــش نهادها و سازمان های 
حمایتی به شــرط مدیریت مصرف، از برق 

رایگان برخوردار خواهند شد.
گزارش های مرکز آمــار از وضعیت ضریب 
جینی نشان می دهند این شاخص در سال 
گذشــته رو به افزایش رفته و توزیع درآمد 
در میان اقشــار جامعه کاهش داشته است، 
به گونه ای که اقشــار کم درآمد ضعیف تر و 
پردرآمدها ثروتمندتر شده اند. این در حالی 
اســت که همزمان، آمارهای موجود از بهره 
مندی بیشتر اقشــار پردرآمد از یارانه های 
پنهــان و هنگفــت اقتصاد حکایــت دارد، 
منابعی که باید صرف بهبود شرایط زندگی 
اقشار آســیب پذیر و کمتر برخوردار جامعه 

شوند.
بنا بر آمارهــای ســال 1۳99، حجم یارانه 
پرداختی دولت در اقتصــاد بالغ بر 1.600 
هزار میلیارد تومان بوده اســت، از این رقم 
9۸0 هزار میلیارد تومــان به گاز اختصاص 
داشــته و ۳۵ درصد آن به بهای نازل جهت 
تأمین برق در اختیــار نیروگاه ها قرار داده 
شده اســت و این جدا از 12.۵ هزار میلیارد 
تومان یارانه ای است که به طور مستقیم به 

صنعت برق اختصاص یافته است.
علی رغم بار مالی هنگفتی کــه یارانه ها بر 
شانه های اقتصاد کشــور تحمیل می کنند، 
این ارقــام کمتر به بهبــود وضعیت زندگی 
اقشــار کم درآمد یاری رســانده و به اذعان 
مسئولان اقشار پردرآمد کشور از سبد یارانه 
پرداختی دولت نیز سهم بیشتری می برند، 
مسئله ای که مسئولان اجرایی و نمایندگان 

مجلس به کرات به آن اذعان می کنند.
گزارشی که در سال 1۳9۷ از سوی سازمان 
برنامه و بودجه در این باره منتشــر شــده 
حاکــی از آن اســت که حداقــل در بخش 
ســوخت، میزان یارانه اختصــاص یافته به 
پردرآمدترین دهک ها، 2۳ برابر دهک های 
کم درآمــد بوده اســت، چنانکه مســعود 
میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
نیز در ســال جاری از وضعیــت یارانه های 
پنهان و نحوه توزیع آن انتقاد و عنوان کرده 
اســت: »یک عده که وضعیت مالی مطلوبی 
داشــته و دارای امــوال و دارایــی زیادی 
هستند، بیشترین سهم را می برند ولی یک 
فرد روستایی سهم بســیار اندکی از یارانه 

انرژی دارد.«
هادی بیگــی نژاد، عضو کمیســیون انرژی 
مجلــس شــورای اســلامی در گفتگــو با 
خبرنــگار مهر گفت: اقشــاری که وضعیت 
مالی متوسط دارند، از یارانه های انرژی نیز 
به شکل متوسط اســتفاده می کنند. میزان 
مصرف برق ایــن خانوارها عمدتــاً 200 تا 
۳00 کیلووات بر ســاعت است. اما اقشاری 
که مصــرف بالایی یعنی حــدود 1000 تا 
2000 کیلووات بر ســاعت در مــاه دارند، 
عمدتاً از اقشار مرفه هستند. افزایش پلکانی 
تعرفه برق این مشترک ها شاید روی میزان 

مصرف آنان تأثیری نداشــته باشــد، اما با 
آن ها برخورد حقیقی صورت می گیرد.

بیگی نــژاد تاکید کرد: این اقشــار مرفه نیز 
اگر مصرف خــود را به انــدازه عموم مردم 
برســانند، به همان میزان از یارانه برخوردار 
خواهند شد، اما اگر بیشتر از الگوی مصرف 
استفاده داشــتند، باید پول آن را بپردازند. 
اینگونه شــاهد ضابطه مند شدن این حوزه 
هستیم. ما برای تولید برق زحمات و هزینه 
بالایی می پردازیم و لذا اقشاری که مصرف 
بالایی دارند، حداقل بایــد هزینه واقعی آن 

را بپردازند.
بر همین اســاس نیز مجلــس در بند )ی( 
تبصــره )۸( قانــون بودجه کل کشــور 
به مســئله ورود کــرده و تصویــب کرد: 
»وزارتخانه هــای نفــت و نیــرو موظفند 
در ســال 1400 تعرفه هــای آب، بــرق و 
گاز مشــترکین خانوارهای کشــور را به 
گونه ای اصلاح نمایند که با رعایت مناطق 
جغرافیایــی کشــور، تعرفه مشــترکین 
کم مصــرف خانوارهــای محــروم تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و 
سازمان بهزیســتی برابر صفر، مشترکین 
تا الگــوی مصرف بــه صــورت یارانه ای، 
مشــترکین پرمصــرف بالاتــر از الگوی 
مصرف به صورت غیریارانه ای و براســاس 
الگوی افزایش پلکانی )آی. بی. تی( تعیین 

شود.«
مصوبه مجلس همچنین بــرای حمایت از 
صنعت برق کشور در این باره تصریح کرده 
اســت: میزان افزایش تعرفه مشــترکین 
پرمصرف بالاتر از الگوی مصرف باید حداقل 
به اندازه ای تعیین شــود که بارمالی رایگان 
کــردن تعرفه مشــترکین کــم مصرف را 

جبران نماید و نیاز به تأمیــن منابع جدید 
نداشته باشد.

قانونی که اگر چه دولت دوازدهم در اجرای 
آن تعلل کرد، امــا در دولت ســیزدهم در 
دستور کار قرار گرفته و اجرای آن از ابتدای 

بهمن ماه آغاز شده است.
بر اساس آنچه در آئین نامه مصوب و ابلاغی 
پنجم دی ماه سال جاری هیأت وزیران نیز 
آمده است: بهای برق مشترکان کم مصرف 
)در سقف مصرف ۵0 درصد الگوی مصرف( 
تحت پوشــش کمیته امداد امــام خمینی 
)ره( و سازمان بهزیستی برابر صفر محاسبه 

می شود.
بر این اســاس چنانکه مشترکان برق تحت 
پوشــش نهادها و ســازمان های حمایتی 
بتوانند مصــرف برق خود را در ســقف ۵0 
درصد الگــو، یعنی 100 کیلووات ســاعت 
در ماه های غیرگرم ســال و 1۵0 کیلووات 
ســاعت در ماه های گرم مدیریــت کنند، 
مشــمول پرداخت هیــچ گونــه تعرفه ای 

نخواهند شد.
 این الگو بــرای مناطق گرمســیر 1 تا 4 نیز 
به همین شــکل بوده و مصرف تا ۵0 درصد 
الگوی خاص این مناطق، برای مشــترکان 

تحت پوشش رایگان خواهد بود.

 توزیع عادلانه یارانه پنهان انرژی
 با تعرفه گذاری های جدید

بنا بر این گزارش، امید می رود با اجرای آئین 
نامه ابلاغی هیأت وزیران برای تعیین تعرفه 
مشــترکان برق و به خصــوص پرمصرف، 
علاوه بر کاهش حجم یارانه دریافتی اقشار 
پردرآمد که به اتکاء بهــای یارانه ای و ارزان 
ســوخت به مصارف بی محابا و اتلاف منابع 
تجدید ناپذیر کشــور می پردازنــد، توازنی 
در بهره مندی بیشــتر اقشــار کم درآمد از 
یارانه های پنهان اقتصاد به وجود آمده و این 
اقشــار نیز ضمن حرکت به سمت مدیریت 
مصرف از سهم بیشتری در سبد یارانه های 

کشور برخوردار شوند.



رئیس قوه قضائیه تاکید کرد

مسدودکردن تمامی بسترها وگلوگاه های فساد

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      17 اسفند    شماره 1005

 مشمولان متأهل دارای دو فرزند و بالای ۳۰ سال 
سن از خدمت سربازی معاف می شوند

نمایندگان مقرر کردند تا مشــمولین غایــب و غیرغایب متأهل دارای 
دو فرزند و بیشتر که بالای ۳0 سال ســن دارند،  از انجام خدمت وظیفه 

عمومی به صورت رایگان معاف شوند.
 نمایندگان در نشست علنی مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
بخش هزینه ای لایحه بودجه سال 1401 کل کشــور، با بند الحاقی ۳ 
تبصره 10 ماده واحده این لایحه موافقت کردند.براساس بند الحاقی ۳ 

تبصره 10 ماده واحده لایحه بودجه 1401 کل کشور؛
- با رعایت اصل یکصد و دهم )110( قانون اساسی و در راستای توجه به 
امر مقدس استحکام خانواده و تشویق به فرزندآوری، مشمولین غایب و 
غیرغایب متأهل دارای دو فرزند و بیشتر که بالای سی سال سن دارند،  

از انجام خدمت وظیفه عمومی به صورت رایگان معاف می شوند.

وزارت کشور: 
 مرز های زمینی عراق برای سفر زیارتی

 بسته است
معاون امنیتــی و انتظامی وزیر کشــور گفت: تاکنون لغــو روادید در 
مرز های زمینی با عراق برای ســفر زیارت عتبات عالیات تغییر نکرده و 
این مرز ها همچنان بسته است.سید مجید میراحمدی گفت: همچنان 

سفر زیارتی به عتبات عالیات در عراق از مرز های زمینی ناممکن است.
اواسط بهمن اعلام شــد با پیگیری مسئولان، ســفر زمینی به عتبات 
بزودی با شــیوه جدید برقرار می شود؛ به طوری که اســامی زائران به 
صورت لیســتی در اختیار ســفارت عراق قرار می گیرد و پس از تائید، 

زائران می توانند بدون ویزا از مرز های زمینی به عراق سفر کنند.
به گفته معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشــور هموطنان از مراجعه به 

مرز های زمینی به قصد عبور برای زیارت، خودداری کنند.
همچنین چندی پیش که مســئولان ســازمان حج و زیارت در انتظار 
بازگشــایی مرز های زمینی با عراق بودند، برخی از افراد با دریافت 40 
دلار از مشتاقان سفر زمینی عتبات، برای آن ها موافقت نامه گرفته و به 

صورت گروهی و انفرادی آن ها را به عراق اعزام می کردند.

وزیر آموزش و پرورش مطرح کرد
ورش  در اجرای سند تحول بنیادین آموزش و پر

خیلی تأخیر داشتیم
وزیر آموزش و پــرورش گفت: در اجرای ســند تحــول خیلی تأخیر 

داشتیم اما همه شما به مشکلات و ساختارهای اداری آشنایی دارید.
 

یوسف نوری، در مراسم یکصدمین سال تأسیس شورای عالی آموزش و 
پرورش با تبریک ایام مبارک شعبانیه و ولادت حضرت ابوالفضل عباس 
)ع( تبعیت از ولایت را از ویژگی های بارز حضرت عباس دانست و افزود: 
امیدوارم شرمنده جانبازان کشور نباشــیم که از الگوها و اسطوره های 
ما هستند.وی با اشــاره به اهمیت کلمه شــورا گفت: یکی از مهمترین 
اقداماتی که شــورای عالی آموزش و پرورش انجام داده است تصویب 
ســند تحول بنیادین در آموزش و پرورش بوده اســت در اجرای سند 
تحول خیلی تأخیر داشــتیم اما همه شما به مشــکلات و ساختارهای 
اداری آشنایی دارید.نوری، تداخل اهداف و همپوشانی وظایف شورای 
عالی آموزش و پرورش و شــورای عالی انقلاب فرهنگی و عدم ضمانت 
اجرای مصوبات را از جمله مشــکلات پیش روی شورای عالی آموزش 
و پرورش دانســت و افزود: به نظر می رسد بین شــورای عالی آموزش و 
پرورش و شــورای عالی انقلاب فرهنگی تفکیک در تصمیم گیری لازم 
و ضروری است.وزیر آموزش و پرورش گفت: انتظار من از شورای عالی 
آموزش و پرورش این اســت که تعریف مفاهیم و تعریف جایگاه شورا را 
داشته باشــیم. باید بین وظایف شورا با شــورای عالی انقلاب فرهنگی 

تفکیک صورت گیرد.
نوری با بیان اینکه امروز در تدوین دســتورالعمل ها و قانون نویســی 
مشــکلی نداریم، گفت: امیدوارم شاهد شفافیت بیشــتر در قوانین و 
مصوبات شــورای عالی آموزش و پرورش باشــیم و تلاش کنیم وزارت 

آموزش و پرورش را مردمی تر اداره کنیم.

بازسازی و بهسازی مدارس تسریع می شود
 سازمان نوسازی، تجهیز و بازسازی مدارس کشور اعلام کرد: با مصوبه 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی و تخصیص اعتبــارات مرتبط 

بازسازی و بهسازی مدارس نیازمند توجه، تسریع خواهد شد.
بیست و پنجمین نشست علنی مجلس شورای اسلامی با دستور ادامه 
بررسی لایحه بودجه 1401 کل کشور وارد بخش هزینه ای سند مالی 
دولت برای ســال آینده شــد.  در این نشســت که با حضور 20۷ نفر از 
نمایندگان مردم در مجلس شورای اســلامی برگزار شد، مصوبه ای در 

راستای حمایت از مدرسه سازی و فرهنگیان به تصویب رسید.
به گزارش سازمان نوسازی مدارس کشور، نمایندگان مجلس در بخش 
هزینه ای با هدف حمایت از فرهنگیــان و دانش آموزان مناطق محروم 
مصوب کردند؛ در اجرای ماده یک قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی 
وزارت اموزش و پرورش، شــرکت های دولتی مکلف هســتند ضمن 
هماهنگی بــا وزارت آموزش و پــرورش معادل یک درصــد از درآمد 
شرکت ها و سود خالص بانک ها و موسســات انتفاعی را صرف احداث 
مدرسه در روستاهای فاقد مدرســه و توسعه عدالت امرزشی، پرداخت 
ســرانه و مطالبات فرهنگیان کنند.با این مصوبه و تخصیص اعتبارات 
پیش بینی شده از درآمد شــرکت های دولتی، شاهد احداث، بهسازی 

و بازسازی فضاهای آموزشی نیازمند توجه در روستاها خواهیم بود.
تلاش سازمان نوســازی، توسعه و تحهیز مدارس کشــور در چند سال 
اخیر توجه به گسترش عدالت آموزشــی در اقصا نقاط کشور بوده است. 
به طوری که حذف مدارس خشت و گلی و استانداردسازی سیستم های 
گرمایشی تا دورترین روستاها به انجام رســید.همچنین، یکی دیگر از 
اولویت های کاری نوســازی مــدارس، جمع آوری مدارس ســنگی و 
کانکسی در روستاها و مناطق عشایری و جایگزینی با فضاهای آموزشی 

استاندارد و مناسب است که این کار به صورت جدی آغاز شده است.

شهر

 معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران با اشاره 
به مشــکلات صدور پروانــه ســاختمانی گفت: زمان 
صدور پروانــه در ابتدای این دوره از مدیریت شــهری 
۳1۳ روز بــود و یک فرد بایــد 121 گام خرد و کلان را 
طی می کرد تا به صدور پروانه می رســید که تا خرداد 

سال آینده این زمان را به 2 ماه خواهیم رساند.
حمیدرضــا صارمی در همایش الزامــات، راهکارهای 
تولید، مانع زدایی و پشتیبانی مسکن و ساختمان شهر 
تهران که در سالن همایش های باغ موزه دفاع مقدس 
در حال برگزاری اســت افزود: قانونگذاران کشور باید 
به این جمع بندی برسند که حکمران محلی، تهران را 
اداره کند زیرا تهران را نمی توان با بخشنامه مشترکی 

که برای همه شهرها ابلاغ می شود، اداره کرد.
وی یادآور شد: تهران از ســال 90 تاکنون از صدور ۳2 
هزار پروانه ساختمانی به یک ششم این میزان رسیده 

در حالی که رشد جمعیت در این بازه زمانی 
در تهران بسیار بالا بوده است.   

صارمی بــا تاکید بــر اینکه در کشــور 10 
میلیون واحد مســکونی نیاز داریم، افزود: به 
ازای هر طلاقی که اتفــاق می افتد، 2 واحد 
مسکن باید ساخته شــود؛  در بحث شاخص 
نســبت طلاق به ازدواج، بعد خانوار یک نفره 

به 12 درصد و دو نفره به ۳0 درصد رسیده و این نکات 
اهمیت ساخت مسکن را نشان می دهد.  

معاون شــهردار تهران اظهارداشت: تا سال 92 مشکل 
حاد مسکن در کشور نداشــتیم اما در تهران ظرف یک 
سال، 1۵ درصد تغییر در شاخص های مسکن به وجود 

آمده است.  
به گفته وی، اراده شــهرداری حرکت به ســمت تولید 
مسکن است و سال آینده سهم شــهرداری از افق یک 

میلیونی دولت برای ســاخت مسکن، 1۸0 
هزار واحد مســکونی اســت و امیدواریم به 

ارقامی بالاتر از این میزان دست یابیم.
وی گفت: با توجــه به تاکیدهای شــهردار 
تهــران برای رونــق تولیــد و مانع زدایی در 
ساخت و ســاز  این همایش در حال برگزاری 

است.
صارمی تاکید کرد: در این همایش می خواهیم بررسی 
کنیم که چرا در کشــور ما چهار طرح جامع مســکن 
نوشته شــده ولی محقق نمی شــود و چرا نمی توانیم 

الگوی موفقی در مسکن به کار گیریم.
وی اظهار داشــت: یک دلیل آن این اســت که برنامه 
هایی کــه در آن آمار و اطلاعات دقیق وجود نداشــته 
باشد، به شکست منتهی می شــود؛ اکنون هزار و 24۵ 
شهر در کشــور داریم که 9 مورد آنها کلان شهر است 

که 40 درصد جمعیت را به خود اختصاص داده و از این 
تعداد 9 میلیون جمعیت ثابت در تهران قرار گرفته و از 

این لحاظ تهران با سایر شهرها متفاوت است.  
صارمی خاطرنشــان کرد: نگاه موضعی به مسکن یکی 
از نقدهای وارد شده است؛ برخی معتقدند که ظرفیت 
جمعیت پذیری تهران کم است، در حالی که باید توجه 
کنیم که ما در شــهرداری مســئول آمایش سرزمین 
نیستیم و نمی توانیم جمعیت را به بیرون هدایت کنیم 
بلکه باید خدمــات و امکانات برای آنهــا فراهم کنیم و 

فرایندها را تسهیل کنیم.  
معاون شهرسازی و معماری شــهرداری تهران یادآور 
شد: یکی دیگر از مشکلات این اســت که انبوه سازان 
و شهرداری نسبت به هم شناخت کمی دارند در حالی 
که باید برای تحقق هدف ارتقــای کیفیت زندگی در 

تهران با هم حرکت کنند.  

وانه پر

مهدیه محمدی   رئیس دســتگاه قضا بر 
مسدود کردن تمامی بسترها و گلوگاه های 
فســاد به  ویژه در حوزه اراضی و همگرایی 
و هماهنگی هر ســه قوه در تحقق این مهم 

تاکید کرد.
 بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، 
روز دوشنبه 16 اســفند 1400 در جریان 
جلسه شــورای عالی قوه قضائیه با تبریک 
اعیاد شعبانیه و موالید مســعود این ماه پر 
خیر و برکــت، اظهار داشــت: ولادت امام 
حسین )ع( و روز پاسدار را به همه نیروهای 
مسلح و پاسداران عزیز تبریک می گویم؛ به 
حق سپاه پاســداران تحت نظر فرماندهی 
معظم کل قــوا در انجام مســئولیت اصلی 
خود که همان پاســداری از نظام جمهوری 
اسلامی و ارزش های الهی و انقلابی و تولید 
قدرت و افزایش اقتــدار و عزت برای نظام و 

کشور است، درخشیده است.
رئیس دستگاه قضا در ادامه با تبریک سالروز 
ولادت باسعادت حضرت ابوالفضل العباس 
)ع( و روز جانباز، گفت: جانبازان شــهدای 
زنده هستند و رنج و محنتی که این عزیزان 
به انحاء مختلف متحمل می شــوند در نزد 

خداوند دارای اجر و ثواب عظیم است.
محسنی اژه ای در ادامه، بار دیگر به موضوع 
ساخت وسازهای غیرمجاز در محدوده های 
ممنوع نظیر بســتر و حریــم رودخانه ها و 
معضلات و مشکلاتی که از این ناحیه ایجاد 
می شود، اشــاره کرد و از دولت سیزدهم و 
شــخص رئیس جمهور و وزرای کابینه که با 
روحیه انقلابی و مسئولیت پذیری برای رفع 
این مشــکل و معضل ورود کرده اند، تقدیر 
به عمل آورد و تاکید کــرد: باید به نقطه ای 
برسیم که دیگر ساخت وســاز غیرمجازی 
صورت نگیرد که ما به حکــم قانون مجبور 
به تخریــب و قلع و قمع آن بــا صرف هزینه 
نباشــیم و هم اکنــون در ایــن راه قدم بر 

می دارد.
رئیس عدلیــه در ادامه بر مســدود کردن 
تمامی بســترها و گلوگاه های فســاد بویژه 
در حوزه اراضی تاکید کــرد و بر همگرایی 
و هماهنگی هر ســه قوه در تحقق این مهم 
تصریح داشــت و گفت: طی مدت اخیر قوه 
قضائیــه و دولت با هماهنگــی و هم افزایی 
در راســتای صیانت از حقوق عامه و حفظ 
بیت المــال در حــوزه اراضــی اقدامــات 
ارزنده ای را صورت داده انــد و بدون تردید 
چنانچه در پیشــبرد این امر نیاز به اصلاح 

قانون و رفع خلاء های قانونی باشد، مجلس 
نیز پای کار خواهد بود.

رئیس قــوه قضائیــه در همین راســتا به 
دستگاه های حکومتی و دولتی و همچنین 
اشــخاص حقیقی و عادی کــه دارای بناها 
و مســتحدثات غیرمجاز هســتند توصیه 
کرد که خودشــان در تخریب و قلع و قمع 
این بناها و مســتحدثات پیشقدم شوند و با 
این کار هم از مزایای مــادی مصالح و ابزار 
ساختمانی به کار رفته در بناهای شان برای 
صرف در امــور دیگر بهره مند شــوند و هم 

ارفاقات قانونی بعدی شامل حالشان شود.
رئیس عدلیــه در همینه زمینــه افزود: قوه 
قضائیه نیز به دســتگاه ها و افرادی که خود 
برای تخریب یا اصلاح بناهای غیرمجازشان 
پیشقدم شوند کمک و مســاعدت خواهد 
داشت و در صورت نیاز به آنها فرجه و مهلت 

خواهد داد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه نشســت امروز شــورای عالی قوه 
قضائیه بــا قدردانی وافــر از اقدامات دولت 
سیزدهم در امر اصلاح و ساماندهی چرخه 
معیوب واردات و صادرات در کشــور گفت: 
دولت در ایــن زمان کوتــاه اقدامات خوب 
و مجدانــه ای را برای اصلاح و ســاماندهی 
فرآیندهای وارداتــی و صادراتی انجام داده 
اســت و در این زمینه درصــدد راه اندازی 
ســامانه ای جامع اســت؛ همچنین ایجاد 
»سامانه جامع تجارت« نیز در تحقق اصلاح 

و ساماندهی فرآیندهای وارداتی و صادراتی 
بسیار مؤثر خواهد بود.

رئیس قــوه قضائیــه اتصال ســامانه های 
الکترونیکــی موجــود در »گمــرکات«، 
»وزارت صمــت«، »کشــتیرانی و بنادر« 
و »امــوال تملیکی« به یکدیگــر را در رفع 
بســیاری از مشــکلات موجــود و اصلاح 
فرآیندهــای صادراتــی و وارداتــی مؤثر 
دانســت و بر ضرورت تحقق کامل این مهم 

تاکید کرد.
محســنی اژه ای در ادامه به یک روند و رویه 
هزینه ســاز، غلط و بسترزای فســاد در امر 
واردات کالا به کشور اشــاره کرد و گفت: با 
کمال تأســف، امــوال و کالاهایی ضروری 
و مــورد نیاز بــا صــرف هزینــه و تحمل 
زحمت وارد کشــور می شــوند اما به سبب 
ناهماهنگی هــا و قصورهــا و تقصیرها طی 
مدت طولانی در انبارهای گمرکات و بنادر 
می مانند و یا متروک و فاسد می شوند و یا در 
نتیجه این نگهداری طولانی هزینه مضاعف 
به بار می آورند که این امر به معنای تحمیل 
خســارت و هدر رفــت بیت المال اســت و 
دستگاه قضائی به موجب وظیفه ذاتی خود 
در حفظ بیت المــال به ایــن موضوع ورود 

جدی کرده است.
رئیس دســتگاه قضا همچنین با اشاره ورود 
مجدانــه دولت و شــخص رئیس جمهور به 
موضوع جلوگیری از تحمیل خســارت به 
بیت المال بواسطه معیوب بودن فرآیندهای 

وارداتی و صادراتی، اظهار کرد: بدون تردید 
قوه قضائیــه، هم از حیث مســئولیت ذاتی 
خود و هم از باب کمک و مساعدت به دولت، 
مجدانه امر جلوگیــری از تضییع بیت المال 
بواســطه معیوب بودن فرآیندهای وارداتی 
و صادراتی را پیگیــری خواهد کرد و در این 
زمینه چنانچه نیاز به اصلاح قانون باشد نیز 
قوای ســه گانه همکاری و هم افزایی لازم را 

خواهند داشت.
رئیس عدلیه همچنیــن از ضرورت تدوین 
برنامه زمانبندی شــده با دولت برای اصلاح 
فرآیندهای وارداتی و صادراتی در کشــور 
به منظور پیشــگیری از تحمیل خسارت به 

بیت المال تاکید کرد.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشــاره به سفر 
اخیر خود به اســتان هرمــزگان و بازدید 
میدانی از بنادر و گمرکات و انبارهای اموال 
تملیکی این استان، به وجود بالغ بر ۸ هزار 
کانتینر کالای تعیین تکلیف نشــده فقط 
در یکی از بنادر کشور اشــاره کرد و گفت: 
حدود 4 هــزار از این ۸ هــزار کانتینر کالا 
تحویل سازمان اموال تمکیلی برای تعیین 
تکلیف شده اســت که ضرورت دارد هرچه 
زودتر تعیین تکلیف ایــن محموله ها انجام 

گیرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
با بیان اینکه ســاماندهی امور و فرآیندهای 
ناظر بر واردات و صــادرات کالا و همچنین 
نظم بخشی اموال تملیکی نسبت به گذشته 

بسیار مطلوب تر شده است، در همین زمینه 
از اقدامــات مجدانه مســئولان قضائی در 
استان ها و شهرهای بندری بویژه رئیس کل 
دادگستری فعلی و پیشین استان هرمزگان 

و دادستان مرکز این استان قدردانی کرد.
رئیس دســتگاه قضا هماهنگی دولت و قوه 
قضائیــه در امر ســاماندهی وضعیت اموال 
تملیکی و امور ناظر بــر فرآیندهای وارداتی 
و صادراتی را از مصادیقی دانســت که نشان 
می دهد با هماهنگــی و هم افزایی میان قوا 
و دســتگاه ها و همچنین وجود عزم راسخ، 
رفع ایرادات و اشکالات و اصلاح امور محقق 

شدنی است.
رئیس عدلیه همچنین تصریح کرد: چنانچه 
اشــکالات موجود در فرآیندهای وارداتی 
و صادراتی به طور کامل رفع شــود، بخشی 
از مشکل قاچاق نیز مرتفع می شود چرا که 
متأســفانه بواسطه بســتر و فرآیند موجود 
در زمینه مورد اشــاره یک ســری اقدامات 
غیرقانونی و شــبه قاچاق انجام می گیرد که 
ضرورت دارد با فوریت و جدیت در راستای 
اصلاح این بســتر و فرایند اقدامات مقتضی 

صورت گیرد.
محســنی اژه ای در پایان بخش نخســت 
نشست امروز شــورای عالی قوه قضائیه به 
دســتگاه های نظارتی قوه قضائیــه بویژه 
»ســازمان بازرســی« تکلیف و به ســایر 
دســتگاه های نظارتی کشور توصیه کرد که 
هنگام تدوین گزارش پیرامــون اقدامات و 
عملکرد دســتگاه ها به دو شاخصه »متقن و 
مستند بودن مفاد گزارش« و »اخذ مدارک 
و استماع دفاعیات مسئولان دستگاه طرف 

گزارش« توجه داشته باشند.
رئیس قوه قضائیه »متقن و مســتند بودن 
مفــاد گــزارش دســتگاه های نظارتی« را 
موجب افزایش اعتبار آن دســتگاه نظارتی 
و جلوگیری از اطاله بررســی ها و تحقیقات 
دانست و با اشــاره به موضوع ضرورت »اخذ 
مــدارک و اســتماع دفاعیات مســئولان 
دستگاه طرف گزارش« گفت: من اطمینان 
دارم که در ســازمان بازرسی هنگام تدوین 
و جمع بندی گزارش هــا پیرامون عملکرد 
و اقدامات یک دســتگاه، دفاعیات دستگاه 
طرف گزارش اســتماع و اخذ می شود؛ لذا 
ضرورت دارد این رویه در سایر دستگاه های 
نظارتی نیز با اهتمام بیشــتری در دســتور 
کار قرار گیــرد تــا از ســرگردانی مردم و 
پرونده های قضائی بواســطه گزارش های 

دارای نقص جلوگیری شود.

وانه ساختمانی در پایتخت کاهش زمان صدور پر

حدادعادل:

تعطیلی مدارس در پنج شنبه ها غیرموجه است
خریدار  حداد عادل گفت: کارهای ظریف 
و دقیق آموزش و پرورش را نباید به مجلس 
واگذار کــرد، البتــه طبق قانون اساســی 
مجلس می تواند در هر زمینــه قانون وضع 

کند.
 غلامعلی حداد عادل،  عضو شــورای عالی 
آموزش و پــرورش در مراســم یکصدمین 
سالگرد این شورا اظهار داشت: ما آنچنان که 
باید و شاید نه دین امیرکبیر را بعد از انقلاب 
ادا کردیم و نه قدر دارالفنون را دانســتیم. 
برای بنده قابل فهم نیست که چرا باید پس 
از 40 سال از انقلاب ساختمان این مدرسه 
که سند ریشــه دار بودن آموزش و پرورش 
جدید در ایران اســت خالی افتاده باشد. روا 
نبود که مــا آن را فرامــوش کنیم.صدمین 
سال شورای عالی آموزش و پرورش واقعیت 

افتخار آمیزی است.
وی افزود: چیزی که قدیمی آن ارزش دارد 
دوست و مدرســه اســت. از این رو شورای 
عالی آموزش و پرورش هم به دلیل قدیمی 
بودن پر احترام و با ارزش اســت. شــورای 
عالی آموزش و پرورش امروز به صد سالگی 
رسیده است. هم ســال گذشته و هم امسال 

به بنده لطف کردند که در ســالگرد شــورا 
باشــیم. لابد به این اعتبار که بنده قدیمی 
ترین عضو شــورای عالی آموزش و پرورش 

هستم.
حداد عادل گفت: شــورای عالی آموزش و 
پرورش یک مجلــس قانونگذاری تخصصی 
کوچک بــرای آمــوزش و پروش اســت، 
کارهای ظریف و دقیق آموزش و پرورش را 
نباید به مجلس واگذار کرد البته طبق قانون 
اساسی مجلس می تواند در هر زمینه قانون 
وضع کند. البته کارهایی اســت که باید آن 
را به اهلش واگذار کــرد. همین اتفاق هم در 
مجلس رخ داده و قانون اختیارات شــورای 
عالی آمــوزش و پــرورش را هــم تصویب 

کرده اند.
وی افزود: هم اکنون 40 میلیون نفر از افراد 
جامعه به شکل مســتقیم و غیرمستقیم با 
آموزش و پرورش در ارتباط هستند از این رو 
ما هر تصمیمی بگیریم روی این افراد موثر 
اســت. قانونگذاری چه در مجلس و چه در 
شورای عالی آموزش و پرورش کار دشواری 

است.
عضو شــورا عالی آموزش و پرورش گفت: 

صد سال پیش که این شــورا تاسیس شد 
از ابتدا نامش شــورای عالی نبــوده بلکه 
شــورای عالی معــارف بوده اســت. تمام 
کارهایی کــه در وزارت آموزش و پرورشِ 
امروز، وزارت علــوم امروز، وزارت فرهنگ 
و ارشــاد امروز و شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی امروز اتفاق می افتاد توســط این 

شورا بوده است.
رئیس فرهنگســتان زبان و ادب فارســی 
درباره یکــی دیگر از اقدامات این شــورا در 
اوایل کار خود گفــت: آن زمان یکی دیگر از 
کارهای این شورا تطبیق درس ها و کارنامه 
تحصیلی دانش آموزانی اســت که خارج از 
کشور درس خواندند و بعد برای تحصیل به 

ایران بازگشتند.
وی درباره وظایف شــورای عالــی گفت: با 
توجه به اهمیت آموزش و پرورش و اهمیت 
امروز و فردای کشور انتظار این است که هر 
طرحی برای تصویب به شورای عالی تقدیم 
می شود یک پشــتوانه پژوهشی همراهش 
باشد. یعنی نباید شتابزده عمل کنیم چون 

مانند زمان های اول انقلاب نیست.
 ضرورت دارد که کارهــا منطبق با تحقیق و 

پژوهش باشد.
وی تاکید کرد: ما اصرار داشتیم که ساعات 
کلاس درســی را کم نکنیم امــا به دلایل 
غیرموجه پنجشنبه های مدارس را تعطیل 
کردند و این کار اصلا موجه نبود، من همان 
موقع گفتم جلوی این کار را بگیرید ولی من 
پشت صحنه این را می دانستم که چرا وزیر 

دنبال این برنامه است.  
حــداد عادل گفــت: نظــارت بــر اجرای 
مصوبات هم بســیار مهم است. باید نظارت 

دقیق صورت بگیرد تا بدانیم مصوبات اجرا 
می شود یا خیر. دســت ما به قانون گذاری 
خیلی روان اســت اما وقتی قانونی  تصویب 
می شود مانند بچه ســر راهی با آن برخورد 
می کنیم. همین موجب شد که یک معاونت 

نظارت بر اجرای در مجلس ایجاد شود.
وی گفت: پیشــنهادم به دبیرخانه شورای 
عالی این اســت که همه صورتجلســه های 
صد ســاله را در فضای مجازی در دسترس 

اهل تحقیق بگذارند.



نقش ویژه بندر بوشهر در صنعت حمل و نقل دریایی کشور

استان

بوشــهر-رضا حیدری    علی اکبر صفایی معاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی به همراه هیاتی 

از بندر بوشهر دیدن کرد.
علی اکبر صفایی مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در حاشیه این 
بازدید و در جمع خبرنگاران گفت: مجموعه بنادر و دریانوردی استان 
بوشهر یکی از مجموعه های مهم سازمان بنادر و دریانوردی کشور 
میباشد که با دارا بودن بنادری فعال حجم عظیمی از ترافیک دریایی 

کشور را در بحث نفتی و غیر نفتی رقم میزند.
وی افزود: خوشبختانه با اقدامات بســیار خوبی که طی سفرهای 
ریاســت محترم جمهور با کشــورهای همســایه صورت گرفته و 
گشایش هایی که اخیرا داشتیم رشد ترافیک خوبی در فعالیت های 
صادرات و واردات در بندر بوشهر ایجاد شده است که این مهم نسبت 
به سال گذشته رشدی ۲۲ درصدی را نشــان می دهد و نوید رونق 

گرفتن فعالیتها در بندر بوشهر است.
صفایی اضافه کــرد: در حوزه فعالیت های نفتی نیز خوشــبختانه 
حجم صادرات از یک و نیم میلیون بشکه فراتر رفته و مجموعه بنادر 
و دریانوردی استان بوشهر نیز در مباحث دریایی و بندری حمایت ها 

و پشتیبانی های لازم را داده اند.

وی درخصوص مراودات ایران با کشور قطر و نقش بندر بوشهر عنوان 
کرد: سفر ریاست محترم جمهور به کشور قطر نقطه عطفی در تاریخ 
بود و در جریان این ســفر ضمن ایجاد ارتباط بسیار خوب و موثر با 
مسئولان  کشور دوست و همسایه، اسناد زیادی به امضاء رسید که ۳ 

سند آن در حوزه سازمان بنادر و دریانوردی بود
علی اکبر صفایــی ادامه داد :بــا توجه به برگزاری جــام جهانی در 
کشورقطر ، بنادر اســتان بوشــهر از جایگاه و نقش ویژه ای در این 

خصوص برخوردار هستند
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در بحث طرحهای توسعه ای 
در بنادر استان بوشــهر اظهار داشت: این موضوع یکی از موضوعات 
جدی سازمان بنادر و دریانوردی میباشد و با توجه به پیگیری های 
مستمری که مســئولین اداره کل بنادر و دریانوردی استان و دیگر 
مسئولان استانی دراین خصوص داشته اند ، ما سرعت خیلی خوبی 
بر بحث ساماندهی بنادر شمالی استان را لحاظ کردیم و امروز یکی 
از اهداف حضور من در استان بوشهر نیز همین موضوع بود و در این 
راستا با حضور مشاور بخشی از مطالعات انجام شده را بازنگری کردیم 
تا انشالله بتوانیم در کوتاه مدت شاهد رشد و شکوفایی این بنادر و رفع 

مشکلات مردم در این خصوص باشیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شهرکرد   مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران چهارمحال 
و بختیاری گفت: برنامه ریزی لازم جهت اجرای طرحی با عنوان 
عیدی با شــهدا صورت گرفته که با حضور خانواده های معظم 
شــهیدان در لحظه تحویل سال در گلزارهای شــهدا برگزار 

می شود.
فریبرز نجفی  اظهار کرد: بنیاد شــهید و امور ایثارگران در سه 
حوزه فرهنگی، تعاون و امور معیشتی و بهداشت و درمان فعال 
است که بیش از ۳۰۰ نوع فعالیت در این سه حوزه انجام می شود 
البته مهم ترین هدف و رسالت اصلی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
مربوط به حوزه فرهنگی و نهادینه شدن و ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت اســت. وی ادامه داد: پیش از شــیوع بیماری کرونا 
هرساله به جهت بزرگداشت شهدا، جانبازان و ایثارگران در هفته 
بزرگداشت شهدا برنامه های جمعی بسیاری برگزار می شد اما 
درحال حاضر با توجه به شرایط شیوع بیماری کرونا سعی شده 

است برگزاری برنامه ها به صورت محدودتر برنامه ریزی شود.
نجفی عنوان کرد: یکی از برنامه هایی که مقرر اســت در هفته 
جاری و به ویــژه در روز بزرگداشــت جانبــازان در تاریخ ۱۶ 
اسفندماه برگزار شود تجلیل دستگاه های اجرایی از جانبازان 
شاغل و بازنشسته اســت همچنین در همین روز همزمان با 
سراسر کشور طرح علمداران حماسه در چهارمحال و بختیاری 

برگزار خواهد شــد و ائمه جمعه به همراه ســایر مسئولان با 
جانبازان و خانواده های معظم شهدا دیدار می کنند.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران چهارمحال و بختیاری، 
اضافه کرد: یکی دیگر از اقدامات بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
که به مناسبت هفته بزرگداشت شهدا در دستور کار قرار دارد 
کاشت ۲۴۳۸ نهال است که این تعداد با توجه به وجود ۲۴۳۸ 
شهید در استان انتخاب شــده و مقدمات این طرح با همکاری 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری در اســتان صورت گرفته 
همچنین برنامه ریزی لازم جهت برپایی میز خدمت در تاریخ 
۲۰ اســفند در نماز جمعه شــهرکرد به منظور پاسخگویی به 

مشکلات جانبازان و ایثارگران انجام شده است.

اصفهان      معاون بهره برداری و توســعه آب آبفای اســتان 
اصفهان با اشاره به خشک بودن چاه های فلمن، گفت: حدود ۱۰ 
درصد از نیاز آبی سامانه اول آبرسانی اصفهان بزرگ از چاه های 

متفرقه تأمین می شود.
ناصر اکبری با تقدیر از مردم اصفهان بابت همراهی با شــرکت 
آب و فاضلاب در سال ۱۴۰۰، از آنها خواست با مدیریت مصرف 
خود در روزهای پایانی سال، این شرکت را در امر آبرسانی پایدار 

به ۹۸ شهر و ۹۴۹ روستای تحت پوشش همراهی کنند.
وی افزود: با توجه به انجام خانه تکانی توســط شــهروندان در 
روزهای پایانی منتهی به ســال جدید، شــاهد پیک مصرف 
آب در این روزها هستیم و تأسیسات شــرکت جوابگوی نیاز 
آبی مردم نخواهد بود.  معاون بهره برداری و توســعه آب آبفای 
استان اصفهان خاطرنشان کرد: با توجه به رهاسازی آب برای 
کشــاورزان اصفهان و کاهش ذخیره ســد زاینده رود، شرایط 
تامین آب شرب توسط شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
دشوارتر از گذشته شده اســت و امیدواریم با تداوم بارش ها در 

ماه های ابتدایی سال ۱۴۰۱ کمبود آب جبران شود.
وی با اشاره به اینکه بخشی از منابع آب استان از چاه های سطح 
شهرها و روستاها تأمین می شود، گفت: در حال حاضر چاه های 
فلمن که وابستگی مستقیم به رودخانه زاینده رود دارد کاملًا 

خشک شده است.
وی با اشــاره به اینکه خط قرمز آبفای اســتان اصفهان، حفظ 
کیفیت آب موجود در شــبکه اســت، ادامه داد: در حدود ۱۰ 
درصد از نیاز آبی ۵۸ شهر و ۳۸۰ روستای تحت پوشش سامانه 
اول آبرسانی اصفهان بزرگ از چاه های متفرقه تأمین می شود 
که کیفیت آب این چاه ها مطابق با اســتانداردهای ســازمان 

بهداشت جهانی و شبکه بهداشت استان است.
اکبری درباره بهره برداری از سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ 
اظهار کرد: این سامانه در حوزه مسئولیت شرکت آب منطقه ای 
است که امیدواریم در آینده ای نزدیک در مدار بهره برداری قرار 

گرفته تا بخشی از کمبود آب استان جبران شود.

اصفهانچهارمحال و بختیاری
همزمان با تحویل سال نو؛

ح »عیدی با شهدا«در چهارمحال و بختیاری اجرا می شود طر
معاون آبفای استان اصفهان:

وزهای پایانی سال در مصرف آب صرفه جویی کنند مردم در ر

ود کرمانشاه سال آینده زیر »چترِ wifi« می ر

 کرمانشاه  سرپرست شرکت مخابرات استان کرمانشاه از آغاز پروژه چتر wifi در 
استان طی سال آینده خبر داد.

حمیدرضا امیری در تشریح جزییات این طرح، گفت: چتر wifi پروژه ای است که با 
اجرایی شدن آن این امکان برای افراد فراهم می شود که در برخی نقاط استان بتوانند 

از اینترنت wifi خود که در منزل دارند، استفاده کنند.
وی افزود: در این طرح سایت هایی در برخی نقاط پرترافیک استان راه اندازی می شود 

و فرد در آن نقاط می تواند از اینترنت wifi منزل خود استفاده کند.
امیری خاطرنشــان کرد: این طرح قرار بود طی ســالهای گذشــته اجرایی شود و 
تجهیزات برای راه اندازی و اجرای طرح در ۳۵ نقطه استان فراهم شده بود، اما به دلیل 

عدم صدور مجوزهای لازم این طرح اجرایی نشد.
سرپرست مخابرات اســتان کرمانشاه خاطرنشــان کرد: از یک ماه پیش مجوز بهره 

برداری طرح صادر شده و سال آینده در سطح استان اجرایی می شود.
وی افزود: تجهیزات اجرای این طرح از قبل تامین شــده و ســال آینده در ۳۵ نقطه 

استان نصب می شود.
سرپرســت مخابرات اســتان کرمانشــاه گفت: در گام اول این طرح، بازار و اماکن 

گردشگری و پرترافیک در سطح استان در اولویت خواهند بود.

 

 مدیر کل امداد فارس اعلام کرد؛

پرداخت بیش از ۴۸۰ میلیارد تومان وام قرض 
الحسنه طی ۵ سال

شیراز-چراغی مدیر کل امداد فارس گفت: از ســال ۹۵ تا امــروز بیش از ۴۸۰ 
میلیارد تومان وام قرض الحسنه در سرفصل های مختلف از صندوق »امداد ولایت« 
استان فارس به خانواده های تحت پوشــش کمیته امداد و خانواده های نیازمند غیر 

تحت پوشش پرداخت شده است.
محمد بذرافشــان، مدیر کل امداد فارس در همایش سراسری ترویج فرهنگ قرض 
الحسنه با عنوان قرض نیکو که به صورت ویدئو کنفرانس با رییس کمیته امداد کشور 
برگزار شد گفت: از سال ۹۵ تا امروز بیش از ۴۸۰ میلیارد تومان وام قرض الحسنه در 
سرفصل های مختلف از صندوق »امداد ولایت« استان فارس به خانواده های تحت 

پوشش کمیته امداد و خانواده های نیازمند غیر تحت پوشش پرداخت شده است.
وی با اشاره به اینکه وام های قرض الحسنه این صندوق در راستای بانکداری اسلامی 
ارائه می شود و تا ســقف ۱۰ میلیون تومان کارمزد صفر درصد دارد، افزود: امروز در 
خدمت خیرین عزیزی هستیم که بیش از ۱۳ میلیارد تومان در حوزه قرض الحسنه، 
سپرده گذاری کردند و پیش بینی می شود در سال آینده این رقم رشد ۱۰۰ درصدی 
داشــته باشــد. امروز به نیابت از ۲۵۸ ســپرده گذار ویژه که در حوزه فرهنگ قرض 

الحسنه کمک کردند، از افراد فعال حوزه سپرده گذاری تجلیل می شود.
مدیر کل امداد فارس بیشترین سهم از افتتاح ســپرده را در حوزه مسکن برشمرد و 
افزود: روز شــنبه و با حضور رییس جمهور محترم واحدهای مسکونی محرومین و 

خانواده های ایتام استان به بهره برداری می رسد.
بذرافشان در پایان به جشــن نیکوکاری و نحوه برگزاری این مراسم در استان اشاره 
کرد و گفت: امسال مراسم جشن نیکوکاری در بیش از ۴ هزار پایگاه ثابت، سیار، مراکز 

نیکوکاری و پایگاه های مدارس استان برگزار می شود.

  

با حضور شهردار گرگان؛

وز درختکاری با پویش ملی  مراسم ر
 »یک نهال یک زندگی«برگزار شد

گرگان -مهناز محمدزمانی مراســم کاشــت نهال روز درختــکاری با عنوان 
»یک نهال ، یک زندگی« با حضور مهندس ســبطی، شــهردار گرگان و دکتر گل 
فیروزی،سرپرست دانشگاه علوم پزشکی استان به منظور یادبود و قدردانی از خانواده 
های جانبخش)اهداکننده عضو( توسط سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهرداری 

گرگان برگزار شد.
پویش ملی »یک نهال یک زندگی« به پاس نکوداشت و یادبود خاطره اهداکنندگان 

عضو پیوندی در ۱۵ اسفند ماه، روز درختکاری در پارک پارتیان گرگان برگزار شد.
مهندس سبطی،شهردار گرگان در این مراسم گفت: اقدام ارزشمند اهدای عضو در 
حقیقت نوعی ایثار و زندگی و حیات بخشــیدن در جامعه است که باقیات صالحاتی 

برای جانبخشان عزیز می باشد.
مهندس سبطی عنوان کرد: تلاش و اهتمام در مسیر اقدام خداپسندانه و خیرخواهانه 
اهدای عضو به بیماران به معنای حیات بخشــیدن و جانی دوباره به بیماران نیازمند 

پیوند محسوب می شود که این عمل ایثارگرانه از نگاه خداوند متعال دور نخواهد ماند .
شهردار گرگان خاطر نشان کرد: با توجه به ضرورت نهادینه سازی فرهنگ  اهدای عضو 
در سطح جامعه، شهرداری گرگان در همین مراسم،پارک پارتیان گرگان را به عنوان 

»بوستان نفس » نامگذاری کرد.
گفتنی اســت، در آئین روز درختکاری، نهالی به عنوان یادبــود ۱۰ جانبخش اهداء 
کننده اعضای پیوندی به همت سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری گرگان 

و همراهی دانشگاه علوم پزشکی استان و انجمن اهدای عضو کاشته شد.

  

پرست شرکت بهره برداری نفت    پیام تبریك سر
ون به مناسبت اعیاد مبارك شعبانیه و گاز کار

اهواز –محمد مجدم سرپرست شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون به مناسبت 
اعیاد ماه مبارک شعبان پیام تبریکی صادر کرد.

 در پیام مهندس حسن شهرویی آمده است:
روزهای آغازین ماه مبارک و پر فضیلت شــعبان متبرک است به سه عید خجسته و 
گرامي و مصادف با دو پاسداشت عزیز و گرانبها می باشد. میلاد با سعادت سومین امام 
همام حضرت ابا عبداله الحسین )ع( سمبل ایستادگي، مقاومت و رشادتِ در راه ایمان 
و عقیده و گرامیداشت روز پاســدار و جان برکفان سبزپوشي که در امتداد خط سرخ 
ایثار و از خودگذشتگي به سرور و سالار شهیدان اقتدا کردند و در پاسداری از اسلام و 

نظام مقدس جمهوری اسلامی حماسه آفریدند .
ولادت قمر منیر بنی هاشــم)ع(، عصاره حیدر کرار و مظهــر مردانگی و وفا که به نام 
جانبازان ســرافرازی نامگذاری شــده که افتخار انتصاب به وجود اباالفضل العباس 
را دارند، و بي شــک ایثارگران و جانبازان عزیز شاگردان سربلند مکتب علمدار کربلا 

هستند.
پنجمین روز از ماه شعبان مزین است به زاد روز با سعادت چهارمین خورشید تابناک 
آسمان امامت و ولایت ، حضرت سید الســاجدین، امام زین العابدین )ع( آن پیام آور 
و تاریخ ساز عاشــورا و کربلا، و در نیمه این ماه معظم نیز به استقبال ولادت فرخنده 

منجی عالم بشریت حضرت ولیعصر)عج( خواهیم رفت.
اینجانب حلول ماه شعبان و اعیاد خجسته آن را و همچنین پاسداشت روز پاسدار و 
روز جانباز را به پاسداران سرافراز، جانبازان عزیز ، و کلیه کارکنان صنعت نفت ، به ویژه 
همکاران تلاشگر خود در شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون، تبریک و تهنیت عرض 
نموده سلامتی و توفیق همگان را از درگاه احدیت در سایه توجهات حضرت بقیه الله 

الاعظم) عج( مسئلت دارم.

 ارومیه    مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
آذربایجان غربی گفت: ۸۰ درصد از مشترکین خانگی 
آذربایجان غربی در فصل گرم الگوی مصرف را رعایت 
می کنند که در صــورت تداوم ایــن الگوی مصرف 
نگرانی از بابت افزایــش پرداخت بهای برق نخواهند 

داشت.   
 اکبر حسن بکلو  با بیان اینکه تغییر تعرفه های برق، 
در هزینه مشترکانی که تا الگوی تعیین شده مصرف 
کننــد، تغییری ایجــاد نمی کند، گفت: براســاس 
سیاســت ها و برنامه جدیــد توانیر، یارانــه انرژی 

مشترکانی که مصرفشان بیشتر از الگو باشد به صورت 
پلکانی کاهش می یابد و به مشترکانی که در محدوده 
الگوی تعیین شده از برق اســتفاده می کنند یارانه 
کامل انرژی تعلق می گیرد. وی همچنین ادامه داد: 
مشترکانی که مصرف برق آن ها زیر الگوهای تعیین 
شده باشد، مشمول هیچ افزایش قیمتی نمی شوند و 
همچنان برق را به قیمت یارانه ای استفاده می کنند؛ 
اما مشترکانی که مصرف برقشان بیشتر از الگو باشد، 
به صورت پلکانی یارانه کمتــری دریافت کرده و باید 
قیمت مازاد بر مصــرف الگو را با تعرفــه های جدید 

پرداخت کننــد.  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق آذربایجان غربی خاطر نشــان کرد: ۸۰ درصد از 
مشترکین خانگی در آذربایجان غربی در فصل گرم 
الگوی مصرف را رعایت می کنند که در صورت تداوم 
این الگوی مصرف نگرانی از بابــت افزایش پرداخت 
بهای برق نخواهنــد داشــت.  وی در ادامه به الگوی 
مصرف در فصول مختلف اشــاره کرد و گفت: الگوی 
مصرف در بخــش خانگی برای اســتان ما در فصول 
غیرگرم ۲۰۰ کیلووات ســاعت در ماه و در فصل گرم 
سال ۳۰۰ کیلووات ساعت تعیین شده است بنابراین 

اگر مشــترکی به اندازه الگوی تعیین شــده مصرف 
داشته باشد، قبوض برقشان مشمول افزایش قیمت 
نخواهد شد. وی تصریح کرد: در فصول گرم سال ۵/۱۹ 
درصد از مشترکین خانگی در استان الگوی مصرف را 
رعایت نمی کنند و این گروه از مشترکین ۶/۴۳ درصد 
از کل مصرف خانگی را بــه خود اختصاص می دهند 
که در صورتی که این مشترکین در پیک بار سال آتی  
الگوی مصرف را رعایت نکنند جریان انشــعاب برق 
آن ها در فصول گرم جهت تامین برق سایر مشترکین 

قطع خواهد شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

۸۰ درصد از مشترکین خانگی آذربایجان غربی الگوی مصرف را رعایت می کنند

قزوین      مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی استان 
قزوین گفت: ۲ خوشــه صنعتی و کســب و کار در حوزه صنایع 
شوینده و بهداشتی و پوشاک در قزوین برای سال ۱۴۰۱ عملیاتی 

و اجرایی می شود.
رضا صفاری  با اعــلام این خبر افزود: در حوزه صنایع شــوینده، 
بهداشتی و آرایشی ۹۴ واحد کوچک و متوسط و در حوزه خوشه 

پوشاک نیز ۱۱۲ کارگاه و واحد مورد شناسایی قرار گرفته است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین گفت: برای 
تشکیل خوشه های صنعتی یا کسب و کار باید واحدهای تولیدی 
در یک محدوده جغرافیایی متمرکز بوده، فرصت های تولیدی و 
بازار یکسان داشته باشند و همچنین کالاهای مشابه تولید کرده و 

دارای چالش ها و مشکلات یکسان باشند.
وی اظهار داشت: در مجموع تاکنون ۱۰ خوشه صنعتی و کسب 
و کار در استان قزوین مورد شناســایی قرار گرفته که از این میان 
خوشه های صنعت بســته بندی، شــیرنی های سنتی قزوین، 
فراوری انگور و فرآوری زیتون و کفش دانســفهان اجرا یا در حال 
اجرا هستند. صفاری افزود: در حال امکان سنجی برای راه اندازی 
خوشه های صنعتی و کسب و کار آجر و سفال شال، گلیم الموت و 

تراش شیشه نیز هستیم.
این مســوول گفت: برنامه های اجرایی مربوط به خوشــه های 
صنعتی یا کسب و کار در یک بازه زمانی ۳ تا ۵ سال اجرا می شود 
و پس از آن خوشه ها در صورت تمایل ذینفعان یا تولیدکنندگان 

عضو به انجمن یا شبکه فراگیر تبدیل می شوند.
وی خاطرنشان کرد: هدف عمده از تشکیل و اجرای خوشه های 
صنعتی، کمک رسانی در زمینه تامین مواد اولیه با قیمت مناسب، 
تامین فناوری های مورد نیاز و بازاریابــی به واحدهای کوچک و 

متوسط و تقویت و بهم رسانی این بنگاه های تولیدی است.
خوشــه صنعتی )Industrial Cluster( بــه مجموعه ای از 
واحدهای کسب و کار گفته می شود که در یک منطقه جغرافیایی 
و یک گرایــش صنعتی متمرکز شــده و با همــکاری و تکمیل 
فعالیت های یکدیگر  بــه تولید و عرضه تعــدادی کالا و خدمات 
می پردازنــد و از چالش هــا و فرصت های مشــترک برخوردار 

هستتند.

ایلام-حســن بیگی      مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای ایلام گفت: عملیات خط کشی یک هزار و ۴۴۵ کیلومتر از 

راه های ارتباطی این استان در سال جاری اجرا شده است.
نورالله دلخواه اظهار داشت: خط کشی راهها که از مقرون به صرفه 
ترین نوع علائم ایمنی محسوب می شود، بطور مستقیم در دید 
راننده قرار گرفته و با وی یک حس نزدیک و متقابل برقرار می کند.

وی ادامه داد: نیروهای اداره ایمنی، ترافیک و حریم این اداره کل 
در این راستا به منظور افزایش ایمنی راهها، هدایت وسایل نقلیه 
و آگاهی دادن به کاربران راه بویژه در شب با دید محدود، تفکیک 
باندهای رفت و برگشت در نقاط بدون جدا کننده وسط و کاهش 
میزان تصادفات و ســوانح رانندگی عملیات خط کشی راههای 

ارتباطی زیرپوشش را به طور ویژه انجام می دهن

مدیرکل راهداری  و حمل ونقل جاده ای ایلام گفت: از ابتدای سال 
جاری تاکنون و در قالب طرح سراسری، ۱۳۱ کیلومتر از راههای 

شریانی استان بهسازی و روکش آسفالت شده است.
نورالله دلخواه با بیان اینکه اصلاح و بهسازی جاده های استان در 
تمام شهرستان ها در برنامه است، اظهار داشت: از ابتدای امسال 
تاکنون ۱۳۱ کیلومتر از جاده های اصلی و فرعی استان لکه گیری 
و روکش آسفالت شده اســت.وی افزود: همچنین در این مدت 
)ابتدای ســال جاری تاکنون( لکه گیری راه های این اســتان با 
بیش از ۱۰ هزار تن آسفالت به طول ۸۹ هزار متر انجام شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام یادآور شد: این اقدام 
در راستای اجرای طرح ارتقای کیفیت راهداری و با هدف ارتقای 
ایمنی و کاهش استهلاک خودروها با اولویت جاده های شریانی 
انجام شده اســت.به گفته دلخواه، این طرح اوایل سال جاری در 

سطح راه های ارتباطی استان آغاز شــده و تا پایان سال نیز ادامه 
خواهد داشــت.وی ادامه داد: اقدامات این طرح در ســه بخش، 
شامل لکه گیری و درزگیری، روکش آسفالت تقویتی و عملیات 
حفاظتی رویه راه ها با استفاده از توان نیروهای راهداری این اداره 
کل در حال انجام است.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ایلام 
با اشاره به دیگر اقدامات اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
ایلام تاکید کرد: عملیات خط کشــی یک هزار و ۴۴۵ کیلومتر از 
راه های ارتباطی این استان در سال جاری اجرا شده است.دلخواه 
گفت: در سال جاری علاوه بر خط کشــی راه ها، نگهداری ۱۷۴ 
چراغ چشــمک زن و ۹ برج نوری، ۹۴ کیلومتر شیب شیروانی و 
شناســایی تجاوز به حریم ۱۳۲ عدد از دیگر اقدامــات اداره کل 
راهداری و حمــل و نقل جاده ای ایلام بوده اســت.وی بیان کرد: 
همچنین در ایــن مدت )ابتدای ســال تاکنــون( ۳۲ کیلومتر 

روشنایی راه و تونل، ۲ و نیم کیلومتر نصب و تعمیرات گاردیل، ۹۴ 
کیلومتر شیب شیروانی و بیش از ۶۳۲ هزار متر مربع آزاد سازی 

حریم انجام شده است.

 کرمانشاه  سرپرســت معاونت خدمات شهری شهرداری 
کرمانشاه از آغاز پاکســازی محلات حاشیه شهر خبر داد و افزود: 
از هفته آینده و در چند روز پایانی سال طرح »استقبال از بهار« در 

سطح شهر کلید می خورد.
امیر رحیمی  با اشاره به آغاز پاکســازی شهر در آستانه عید نوروز 
گفت: از چند روز گذشــته طرح های پاکسازی محلات حاشیه 

شهر شروع شده است.

وی افزود: در این محلات کار نظافت و پاکسازی با هماهنگی دفاتر 
تسهیل گری مستقر در این محلات انجام می شود.

رحیمی گفت: همچنین با توجــه به تاکیدی که اســتاندار در 
خصوص ساماندهی ورودی های شهر داشته، کار نظافت، کاشت 

چمن و نورپردازی های این نقاط از شهر هم در حال انجام است.
سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری کرمانشاه گفت: در 
نوروز امسال به دنبال این هســتیم کارهایی در جهت زیباسازی 

شهر صورت گیرد که ماندگار بوده و پس از نوروز هم باقی بماند.

وی افزود: در همین راستا نورپردازی نقاط مختلف شهر از جمله 
تقاطع سپهبد شهید قاسم سلیمانی و بلوار تاقبستان در دستور 

کار قرار دارد.
رحیمی گفت: در هر منطقه از شهر هم یک سفره هفت سین پهن 

می شود تا شهر جلوه زیباتری داشته و رنگ نوروز به خود بگیرد.
سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری کرمانشاه همچنین 
از اجرای طرح »استقبال از بهار« از هفته آینده خبر داد و افزود: این 
طرح از بعد از مراسم چهارشنبه ســوری و در سه چهار روز پایانی 

سال اجرا می شود.
وی افزود: در این طرح حدود ۶۰۰ پاکبان شهرداری حضور داشته 
و کار نظافت و پاکسازی تمام نقاط شهر را انجام می دهند تا شهر در 
آستانه نوروزی و ورود گردشگران نوروزی جلوه زیباتری داشته 

باشد.
رحیمی گفت: علاوه بر نظافت و پاکسازی، کار رنگ آمیزی، شست 
و شو و تعویض مخازن زباله سطح شهر و نیز رنگ آمیزی دیوارهایی 

که وضعیت نامناسبی دارند، انجام می گیرد.

وین قز

ایلام

وین برای سال 1401 اجرای 2 خوشه صنعتی و کسب و کار  در قز

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان خبرداد؛ 

 خط کشی  هزار و ۴۴۵ کیلومتر از راههای ایلام 

ود  کرمانشاه به »استقبال بهار« می ر
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معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد

سکونت ۱۰ میلیون ایرانی در   خانه های غیر ایمن

خریدار   معــاون وزیر راه و شهرســازی گفت: 
اکنون کشور با موضوع بد مسکنی مواجه است و 1 
میلیون و 606 هزار هکتار بافت »فرسوده میانی« 

وجود دارد.
 محمد آئینی، در همایش الزامــات، راهکارهای 
تولید، مانع زدایی و پشتیبانی مسکن و ساختمان 
شهر تهران، اظهار داشــت: واقعیت این است که 
نهضت ملی مسکن در کشور شــروع شده و یک 

عزم ملی پیرامون آن شکل گرفته است.
وی افزود: اکنون کشــور با موضوع بد مسکنی رو 
به رو است و بر اساس آمارهای ســتاد بازآفرینی 
شهری 1 میلیون و 606 هزار هکتار بافت فرسوده 
میانی وجــود دارد کــه از این میــزان ۷0 هزار 
هکتار جزو بافت فرســوده، 60 هزار هکتار بافت 

ناپایدار و ۳۳ هزار هکتار نیز بافت تاریخی اســت 
و بررسی ها نشــان می دهد که ۵ میلیون و ۷00 
هزار واحد مسکونی در این بافت ها وجود دارد که 
10 میلیون نفر از مردم در این مسکن های لرزان 

زندگی می کنند.
آئینی بیان کــرد: با انجــام نوســازی هر پلاک 
فرســوده 6/۷ پلاک جدیــد ایجاد می شــود. به 
عنوان مثال در شــهرداری تهران بــه ازای 100 
هزار پلاک نوسازی شــده 2/9 پلاک جدید ایجاد 
می شود به عبارتی با هر نوســازی هم یک سقف 
لرزان نوسازی شــده و هم واحدهای جدیدی در 

تهران ایجاد شده است.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران 
یادآور شــد: در حال حاضر در تهــران 2 میلیون 

و ۵۷0 واحد فرســوده در تهران وجود دارد که با 
نوسازی این واحدهای مسکونی ۵ میلیون واحد 
جدید به ازای آن تولید می شــود.وی تاکید کرد: 
مردمی که مالک این پلاک ها هستند، به تنهایی 
نمی توانند نوســازی واحد مسکونی خود را انجام 
دهند و باید انبوه سازان و سرمایه گذاران در کنار 
مردم قرار گیرند.آئینی با بیان اینکه نوســازی در 
بافت فرســوده نیاز به انجــام کار فرهنگی دارد، 
گفت: سرمایه گذاران برای ورود به این حوزه نیاز 
به بسته های جامع شهرســازی دارند و در حوزه 

تسهیلات اداری حمایت شوند.
وی افزود: بررسی ها نشــان می دهد به ازای کوتاه 
شدن هر 6 ماه از روند اعطای مجوزها، 10 درصد 

به ارزش افزوده سرمایه گذاران افزوده می شود.

 کارآفرین

بانــک  هیات مدیــره  عضــو 
حضــور  برآینــد  کارآفریــن، 
ایــن بانــک در ســومین دوره 
نمایشــگاه پتروشــیمی کیش 
را مثبت ارزیابی کــرد و از تمایل 
شــرکت های حوزه پتروشیمی، 
نفت و پالایش برای عقد قرارداد 

همکاری با این بانک خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی 
مهــدی  کارآفریــن،  بانــک 
سیف علیشــاهی با بیــان اینکه 
نمایشگاه هایی نظیر پتروشیمی 
کیش به دلیــل تخصصی بودن، 
بهترین محــل بــرای برقراری 
ارتباط شــرکت ها، پیمانکارها، 
بانک هــا و بیمه هــا بــا یکدیگر 
است،گفت:»با شــرکت در این 
رویدادهــا می تــوان در زمــان 
بســیار کمتری با شــرکت های 
مورد نظر جلســه برگزار کرد و به 
تفاهم و همکاری رســید.عمده 
شــرکت هایی که در نمایشــگاه 
حضور داشتند، به نوعی پرچم دار 
محســوب  خودشــان  حــوزه 
می شوند و درصنایع مادر کشور 
تاثیرگذار هستند.همین موضوع 

ریسک همکاری با آنها 
را بــرای بانــک  کمتر 

می کند.«
هیات مدیــره  عضــو 
بانــک کارآفریــن به 
ی  ز شی ســا ر سفا
خدمات برای شرکت ها 

اشاره کرد و افزود: »در این قبیل 
سیمنارها می توان خدمات بانکی 
را با توجه به نیاز هر شــرکت، در 
یک بســته ویژه تعریــف کرد تا 
امکان دریافــت بهتر و بیشــتر 
خدمات به شــکل آســان برای 

شرکت ها فراهم شود.«
سیف علیشــاهی با بیــان اینکه 
بانــک کارآفریــن طــی ۳ روز 
برگزاری نمایشگاه، بیش از 10 
جلســه با شــرکت های مختلف 
حوزه نفــت، گاز و پتروشــیمی 
داشــت، گفــت: »جلســات در 
فضــای مثبتی برگزار شــد و به 
تفاهمــات ضمنــی و شــفاهی 
با برخی شــرکت ها رســیدیم. 
حــوزه فعالیــت آنهــا از نفت و 
گاز گرفتــه تــا پتروشــیمی و 
پالایش و ... را شــامل می شود و 

هرکدام با توجه به نوع 
نیازهای  فعالیت شان، 
متفاوتــی هــم دارند. 
از جملــه می تــوان به 
تسهیلات،  درخواست 
اعتبارات  ضمانت نامه ، 
انجــام  اســنادی، 
امورات ارزی مثــل حواله جات 

ارزی ، صرافی و... اشاره کرد.«
وی به برقــراری تفاهم نامه اولیه 
با برخی از شــرکت ها اشــاره و 
تاکیدکرد:»نکتــه مهم، پیگیری 
این تفاهمات ضمنی و شــفاهی 
است به نحوی که بلافاصله بعد از 
اتمام کار نمایشگاه بتوان وارد فاز 

اجرایی شد.«
در جلسات برگزارشده، تفاهمات 
اولیه بــرای ارائه انــواع خدمات 
بانکــی انجام شــده اســت که 
سیف علیشاهی درباره آن گفت: 
»بانک هــا باید مجموعــه ای از 
خدمات را به عنوان سوپرمارکت 
مالی بــه شــرکت های تولیدی 
ارائه بدهند و در کنــار ارائه انواع 
خدمــات بانکی باید به ســمت 
لیزینگ و بیمه رفت؛ به خصوص 

لیزینگ که می تواند علاوه بر رفع 
بسیاری از مشــکلات واحدهای 
تولیدی، منافع بیشــتری را هم 
نصیــب شــرکتها کنــد. نتیجه 
این اتفــاق هم ارائــه تخفیفات 
بیشــتر و کاهش هزینه دریافت 
خدمات برای شرکت هاســت. ما 
هم به عنوان بانــک کارآفرین در 
همین مســیر حرکــت کردیم و 
پیشنهادهایی را در جلسات ارائه 

دادیم.«
در نمایشــگاه کیش، بانک های 
مختلفــی حضــور داشــتند و 
هرکدام ســعی کردند براساس 
نقاط قوت خود با شرکت ها وارد 

مذاکره شوند.
سیف علیشــاهی با بیــان اینکه 
یکــی از مزیت های مهــم بانک 
کارآفریــن، بازبودن ســوئیفت 
ایــن بانــک اســت، گفت:»این 
مزیت باعث می شــود ما در بحث 
تحریم ها با مشــکلات مشابه در 
ســایر بانک ها مواجه نباشــیم و 
بتوانیم خدمات بین المللی ارزان 
تر و بهتری را در اختیار شرکت ها 

قرار بدهیم.«

ابراز تمایل شرکتهای نفتی برای همکاری با بانک کارآفرین

جزییات تسهیلات منحصر به فرد بانک آینده 
برای خرید شب عید

 بانک آینده در راســتای ارزش آفرینی هر چه 
بیش تر و خریدی آســان برای مشتریان خود و 
تنوع بخشی به ســبد محصولات بانک با طرح 
»آینده داران«، به مشتریان حقیقی و حقوقی 

خود اعتبار می دهد.
تمامی مشــتریان بانک آینده کــه دارای هر 
نوع سپرده  اعم از ســرمایه گذاری کوتاه مدت، 
قرض الحسنه جاری و پس انداز، ســپرده بلندمدت شتاب، آینده ساز و 
واحدهای سرمایه گذاری صندوق گســترش فردای ایرانیان هستند، 
می توانند با ثبت نام در سامانه  پیشخوان مجازی abplus.ir یا مراجعه 
به شعب این بانک، بر اســاس میزانی که خود اعلام و توافق می کنند، تا 
چهارصد میلیون ریال اعتبار در قبال وثیقه به میزان اعتبار درخواستی، 
دریافت کنند. بازپرداخت این اعتبار دریافت شــده به دو روش یک جا یا 

اقساطی است.
این اعتبار، ویژه خرید از فروشگاه های طرف قرارداد در بازار بزرگ ایران 

)ایران مال( و هایپراستار واقع در آن است.
اما ویژگی منحصر به فرد این طرح؟ 

شما با شرکت در این طرح و با اســتفاده از این فرصت بی نظیر، دو ماهه، 
40میلیون تومان، بدونِ کارمزد برای خرید حضوری از فروشــگاه های 
ایران مال،در واقع از بانک آینده قرض می کنید؛ اگر قرض خود را بعد از 
گذشت 60 روز نتوانســتید پرداخت کنید، این امکان برای شما فراهم 

است تا به صورت اقساط و با نرخ 1۸ درصد، 12 ماهه پرداخت کنید.

 برای توانمندسازی زنان سرپرست خانوار بهزیستی کرمان

اختصاص 21 میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه بانک گردشگری

بانک گردشگری در راســتای مسئولیت های 
اجتماعی، مبلغ 21 میلیارد ریال تســهیلات 
قرض الحسنه برای زنان سرپرست خانوار مراکز 
نگهداری معلولان استان کرمان اختصاص داد.

بــه گــزارش روابــط عمومــی گــروه مالی 
گردشــگری، تســهیلات مذکــور بــا هدف 
توانمندســازی زنان سرپرســت خانوار مراکز 
نگهداری و توانبخشی معلولان بهزیستی استان کرمان و رفع مشکلات 

معیشتی آنان پرداخت می شود.
تسهیلات مذکور به ۷0 نفر از زنان سرپرســت خانوار مراکز یاد شده به 
ازای هر نفر ۳00 میلیون ریال تعلق می گیرد که پرداخت آن از ســوی 

بانک گردشگری شعبه کرمان آغاز شده است.
پرداخت تســهیلات قرض الحســنه به زنان سرپرســت خانوار مراکز 
نگهداری معلولان بهزیستی استان کرمان با همکاری بنیاد نیکوکاری 
یاس وابســته به گروه مالی گردشگری، بتدریج تا بیســتم اسفند ماه 

جاری به همه این افراد پرداخت خواهد شد.

رئیس شعبه یزد بانک توسعه صادرات ایران مطرح کرد
 رشد 68 درصدی در اعطای تسهیلات ریالی 

در استان یزد
رئیس شعبه یزد بانک توســعه صادرات ایران 
گفت: این شــعبه از بانک، نزدیک بــه 4 هزار 
میلیارد ریال تســهیلات بــه تولیدکنندگان 
صادرات محور اســتان یزد اختصاص داده که 
در مقایسه با ســال گذشته رشد 6۸ درصدی را 

تجربه کرده است.
مجید غفــوری منش با اشــاره به ســهم ۷0 
درصدی شعبه یزد از صادرکنندگان نمونه استانی در فهرست مشتریان 
بانک، اظهار داشت: حوزه صنعت بیشترین ســهم را از تسهیلات بانک 
توسعه صادرات به خود اختصاص داده است؛ عمده پروژه های صنعتی 
استان در حوزه هایی نظیر تولید کاشــی و سرامیک، انواع محصولات و 
مقاطع فــولادی، هیدروکربن، انواع لوله پروفیــل و نایلون و همچنین 

کیسه فریزر فعال هستند.
وی از رشد ۵2 درصدی اعطای اعتبار اســنادی داخلی ریالی در شعبه 
یزد خبر داد و گفت: بیش از 1000 میلیون ریال اعتبار اسنادی داخلی 
ریالی طی ده ماهه اول سال جاری در این بانک صادر شده، این در حالی 
است که ســال گذشــته در این محدوده زمانی، صدوراعتبار اسنادی 

وارداتی از شعبه، نزدیک به ۷00 میلیون ریال بوده است.
به گفته غفوری منش، عراق، افغانســتان و کشــورهای آسیای میانه، 

عمده مقاصد صادراتی محصولات صنعتی استان یزد هستند.
رئیس شــعبه یزد بانک توســعه صادرات ایران در ادامه به مشــارکت 
فعال شــعبه در بازاریابی، برگزاری نشســت های تخصصی اشاره کرد 
و گفت: حد فاصل ســال های 9۷ تا 1400 نشســت هــای تخصصی 
مختلفی با هدف معرفی خدمات و تســهیلات بانک توســعه صادرات 
با حضور کارشناسان شعبه، مشــتریان بانک و صنعتگران و همچنین 
تولیدکنندگان استان برگزار شــده و برنامه ریزی برای ارتباط بیشتر با 

فعالان اقتصادی استان در دستور کاراست.

رییس هیأت مدیره بانک صنعت و معدن:

 گشایش اعتبارات اسنادی ریالی در این بانك
 211 درصد افزایش داشته است

اصغر پاک طینت اعلام داشت: میزان گشایش 
اعتبارات اســنادي ریالي در بانــک صنعت و 
معدن در پایان 11 ماهه ســال جاري نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 211 درصد افزایش 

یافته است.
به گزارش روابط عمومي بانک صنعت و معدن، 
وي ضمن بیــان مطلب فــوق افــزود: میزان 
گشایش اعتبارات اسنادي ریالي توســط این بانک در 11 ماهه نخست 
سال جاري بیش از دو برابر شده اســت و با وجود اینکه این روش بیشتر 
در حوزه تجارت بین الملل کاربــرد دارد اما با توجه بــه مزایاي آن در 
معاملات تجاري داخلي نیز قابل استفاده اســت و با توجه به الزام هایي 
که براي بانک گشــاینده براي اعتبارسنجي دقیق متقاضي وجود دارد، 
امنیت بیشــتري براي طرف هاي معامله و صحت معاملات ایجاد مي 

کند.
پاک طینت تصریح کرد: در همین مدت میزان پرداخت تسهیلات نیز 
۸۳ درصد رشد داشــته و مانده ســپرده هاي چهارگانه نیز به همت و 
تلاش همکاران و تعامل مناسبي که با مشتریان داشته اند، به میزان ۸2 

درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است.
رییس هیأت مدیره بانک صنعت ومعدن اظهار داشــت: امیدواریم با 
پیاده سازي بانکداري دیجیتال که ســبب افزایش کیفیت خدمات 
و تســهیل فرآیندهاي ارائه این خدمات خواهد شــد، شاهد بهبود 
شــاخص هاي عملکردي و در نهایــت ارتقاي جایــگاه این بانک و 
تثبیت برند آن به عنوان یک بانک خوشــنام تخصصي و توســعه اي 

باشیم.
 

بانک
رئیس کل بیمه مرکزی در آیین تکریم و معارفه:

 نظام نظارتی هوشمند با استقرار سامانه
 بیمه گری نهادینه خواهد شد

صنعت بیمه کشور به لحاظ میزان فراگیری خدمات، تنوع محصولات 
و میزان ریســک پذیری از توانمندی بالایی برخوردار اســت که باید 

متناسب با جایگاه واقعی خود معرفی شود.
به گــزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملــل بیمه مرکزی، 
مهندس مجیدبهزادپور با تبریک اعیاد مبارک شــعبانیه و قدردانی از 
رئیس کل پیشین نهاد ناظر صنعت بیمه، ضمن اعلام این مطلب افزود: 
استقرار حاکمیت شرکتی و پرهیز از مداخله گری در امور غیرمرتبط از 

جمله برنامه هایی است که با جدیت دنبال خواهد شد.
رئیــس کل بیمه مرکــزی از ضرورت نــوآوری در ارائــه محصولات، 
هوشمندســازی خدمات و بیمه گری مبتنی بر تنوع ریسک ها سخن 
گفت و خاطرنشــان کرد: کوتاه شــدن فرایند صدور مجوزها از اولویت 
های بیمه مرکزی است که به تقویت ســاختاری صنعت بیمه منتهی 

خواهد شد.
مهندس مجید بهزادپور با اشاره به اهمیت فراوان سرمایه های انسانی 
در پیشبرد اهداف کلان اقتصادی کشــور، اظهار داشت: در کنار توسعه 
صنعت بیمه باید حفظ امنیت فعالان شــبکه فروش و توجه به معیشت 

کارکنان این صنعت نیز بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
رئیس شــورای عالی بیمه، حمایت از بیمه گــران را مهمترین اولویت 
نهادناظر توصیف کرد و افزود: مبارزه با فســاد، تبانی و تبعیض از دیگر 

اولویت هایی است که در بستر ظرفیت های قانونی دنبال خواهد شد.
وی با قدردانی از خدمات دکتر ســلیمانی در دوران تصدی بر نهادناظر 
صنعت بیمه، اظهار داشت: حفظ و ارتقای دستاوردهای گذشته با نگاه 
تحول گرایانه به آینده از مولفه های اصلی دســتیابی به توســعه پایدار 

است.
رئیس کل بیمه مرکزی بــا تاکید ویژه بر ضــرورت همدلی و همراهی 
تمامی نهادها، مدیران، صاحبنظران و کارشناســان بیمه ای در ارتقای 
این صنعت، تصریح کرد: بــا وجود فعالیت های مســتمر برای بازیابی 
جایگاه صنعت بیمه هنوز بســیاری از ظرفیت هــای بیمه ای مغفول 

مانده که باید احیا شود.
وی با تشکر از ریاست محترم جمهوری، هیات محترم دولت و قدردانی 
از اعتماد مقام محترم وزارت، اظهار داشــت: اندازه فعلی این صنعت با 
وجود حجم بالای ریســک هایی نظیر حوادث طبیعی، سوانح جاده ای 
و گستردگی مباحث درمانی در شان این صنعت نیست و باید گسترش 

یابد.
بهزاد پوردر بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ابعاد بزرگ صنعت 
بیمه و تاکید بر برخی از آمارهای قابل توجه مانند ســرمایه گذاری در 
حد 1۵0هزار میلیارد تومان، ســرمایه در حد40هزار میلیارد تومان و 
فروش و درآمد در حد 100هزار میلیارد تومان، گفت این شرایط درحد 

اقتصاد کشور نیست و در این زمینه نیاز به توسعه جدی وجود دارد.
مهندس بهزادپــور در ادامه بر لزوم بهره گیری از مولفه های شــریعت 
اسلام برای توســعه بیمه گری در جامعه تاکید کرد و گفت: با حمایت 
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی و بهره گیــری از قابلیت مشــاوره و 
کارشناسی،راه اندازی کمیته فقهی و تاســیس شرکت بیمه تکافل در 

دستور کار قرار خواهد گرفت.
مهندس بهزادپور، سرمایه گذاری هوشمندانه در بازار سرمایه و انتشار 
اوراق بیمه ای را از جمله راهکارهای تقویت بنیــان های صنعت بیمه 
دانست و افزود: با استقرار سامانه بیمه گری و تغییر شیوه های نظارتی 

می توان به ارتقای سطح صنعت بیمه در کشور امیدوارتر بود.
شــایان ذکر اســت در این آیین، دکتر احســان خاندوزی  وزیر امور 
اقتصادی و دارایی دکتر غلامرضا ســلیمانی رئیس کل پیشــین بیمه 
مرکزی و دکتر سید محمد کریمی  دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران 
نیز به ایراد ســخنرانی پرداختند و در پایان حکم ریاست کلی مهندس 
مجیدبهزادپور رسما تحویل شــد و از خدمات دکتر سلیمانی نیز تقدیر 

به عمل آمد.

رئیس فدراسیون تکواندوی کشور
بیمه تجارت نو حامی ورزشکاران و ورزش تکواندو 

در ایران
حمایــت از ورزش و ورزشــکاران توســط بنگاه هــای اقتصــادی در 
دنیا مرســوم اســت. و حتی یکی از دلایل رشــد و ارتقا سطح ورزشی 
کشورهاســت.در ایران نیز شــرکت های زیادی تــلاش می کند تا به 
حمایــت از ورزشــکاران بپردازند، اما این شــرکت ها بعضاً به ســراغ 
گروه های درجه یــک یا ورزش های پرطرفدار می رونــد و کمتر در این 
حوزه به صورت حرفه ای برخــورد می کنند، چراکه هدف آن ها حمایت 

از ورزش نیست بلکه تبلیغ صرف است.
به همین دلیل اغلب این حمایت ها بی ثمر بوده و ورزشــکاران یا ورزش 
رشدی نمی کند، اما شرکت هایی هم هســتند که به صورت حرفه ای و 

به دوراز حاشیه، به دنبال حمایت از ورزش و ورزشکاران می پردازند.
شرکت بیمه تجارت نو در ســال های اخیر توانسته در عرصه حمایت از 
ورزش و ورزشــکاران، عملکرد خوبی را به نمایش گذاشته و از تیم ها و 

ورزشکاران و حتی رشته های ورزشی مختلفی حمایت کند.
به عنوان نمونه، در سال 9۸ شــرکت حامی مالی شرکت فولاد مبارکه 
ســپاهان شــد. درحالی که همه شــرکت ها به تیم مقابل و مشهور و 
پرطرفدار روی آورده بودند، اما بیمه تجارت نو به  دوراز حواشی موجود 
از این تیم حمایت کرد. همچنین در سال 99 شــرکت در مازندران به 
حمایت از ورزش استانی پرداخت و از ورزشــکاران این استان حمایت 
مالی شــد.در همین رابطه، نیما نوراللهی مدیرعامل شرکت، اخیراً طی 
مصاحبه ای اعلام کــرد که در نظر دارد که حمایت بیشــتری از ورزش 
انجام داده و رشته های مختلف و ورزشکاران مختلفی را پشتیبانی بیمه 
گری و حتی مالی کند.علاوه بر این و در آخرین اقدام، بیمه تجارت نو با 

فدراسیون تکواندوی ایران همکاری را آغاز کرده است.
رشته تکواندو به دلیل ذات این رشته ورزشی، دارای ریسک هایی است 
که نیاز به پوشــش بیمه قوی دارد و به همین دلیل شرکت های کمی به 
حمایت از این رشته می پردازند و ورود هر شرکتی به این رشته علاوه بر 

منافع دیگر، شاید بتوان در زمره مسئولیت اجتماعی نیز قرارداد.
در همین رابطــه بیمه تجارت نو گفت وگوهایی را با رئیس فدراســیون 
تکواندوی کشــور داشــته  تا بتواند از این رشته ورزشــی و فدراسیون 

تکواندو حمایت کند.
هادی ســاعی رئیس فدراســیون تکواندوی کشــور، باهدف توسعه 
همکاری بیمه ای، با نیما نوراللهی مدیرعامــل بیمه تجارت نو، دیدار و 

گفتگو کرد.
در این دیدار، هادی ســاعی بابیان اینکه توجه به بیمه ورزشــکاران از 
اولویت های این فدراســیون است، اعلام داشــت که داشتن بیمه نامه، 
یکــی از دغدغه های اهالی ورزش بوده که بر این اســاس فدراســیون 

تکواندو نیز به این امر مهم توجه جدی دارد.
رئیس فدراســیون تکواندوی ایران در ادامه افزود: حضور شرکت های 
خصوصی برای ورزش بســیار مفید و مؤثر اســت. نتیجــه همکاری 
شرکت های خصوصی با گروه های ورزشی، ورزشکاران، یک اقدام برد-

برد است. هر دو طرف برنده این همکاری هستند.او اظهار کرد: شرکت 
بیمه تجارت نو در ســطح کشــور و در صنعت بیمه، شــرکت شناخته 
شده ای است.این شرکت یکی از شــرکت های حامی ورزش در صنعت 
بیمه است. به همین دلیل در تلاش هستیم تا با همکاری این شرکت در 
خصوص بیمه ورزشکاران در رشــته تکواندو کمک بگیریم و مشکلات 

موجود در خصوص بیمه تکواندوکاران را حل کنیم.

بیمه


